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 Protokół Nr XVII/17 

 

Z sesji Rady Gminy w Dragaczu, która odbyła się w dniu 30 stycznia 2017 roku od godz. 1100 do 

godz. 1535. 

W Sesji na 15 Radnych udział wzięło 13. 

Sesję otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Pan Ludwik Borolewski. 

Sesja nagrywana. 

Spoza grona Radnych udział wzięli: 

1. Pani Dorota Krezymon  - Wójt Gminy, 

2. Pani Lidia Piechocińska                 - Skarbnik Gminy, 

3. Pan Łukasz Kurek                          - Radca Prawny, 

4. Pan Brunon Han - Radny Powiatu, 

5. Pani Dorota Pikuła-Konieczka       - Kierownik GOPS Dragacz, 

6. Pani Jolanta Pernak                        - Dyrektor SAPO, 

7. Pani Honorata Muszyńska-Puzio     - Dyrektor Gimnazjum w Michalu, 

8. Pani Mariola Michalska                 - Dyrektor Przedszkola w Górnej Grupie, 

9. Pan Piotr Kowalski                          - Dyrektor SP w Grupie, 

10. Pani Mariola Konopińska - Dyrektor SP w Dragaczu, 

11. Pani Krystyna Chełmowska - Sołtys Bratwina, 

12. Pan Zygmunt Kochanowski             - Sołtys Wielkiego Zajączkowa, 

13. Pani Danuta Kot                           - Sołtys Fletnowa, 

14. Pan Mirosław Piątkowski               - Sołtys Dolnej Grupy, 

15. Pani Bogusława Prokopowicz         - Sołtys Górnej Grupy,    

16. Pani Joanna Ułasiuk - Sołtys Wielkiego Lubienia, 

17. Pan Dariusz Zięba                         - Sołtys Dragacza, 

18. Pan Paweł Nowicki - Kierownik Posterunku Policji  

  w Dragaczu, 

19. Pan Mirosław Kulaszewski - Prezes Gminny ZOSP, 

20. Pan Adam Gwizdała - Komenda Powiatowa PSP w Świeciu, 

21. Pan Marceli Wiśniewski - Z-ca Przewodniczącego Związku 

  Wałowego w Dragaczu, 

22. Pan Andrzej Młynek - Kierownik techniczny Związku  

  Wałowego w Dragaczu, 

23. Pan Cezary Siemieniowski - Kierownik OR w Bydgoszczy K-P  

  ZMiUW we Włocławku, 

24. Pan Bartłomiej Pawlak - Biuro Terenowe w Świeciu K-P ZMiUW  

  we Włocławku, 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie  sesji.  

2. Stwierdzenie quorum. 

3. Zgłaszanie propozycji zmian do porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

5. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami. 

6. Zgłaszanie wniosków i interpelacji – udzielanie odpowiedzi. 

7. Ocena działalności i profilaktyki działania Policji na terenie gminy. 

8. Sprawozdanie z działalności Związku Wałowego w Dragaczu oraz informacja o działalności 

Zarządu  Melioracji i Urządzeń Wodnych w zakresie utrzymania i konserwacji wału 

przeciwpowodziowego jak i regulacji urządzeń melioracji podstawowej. 

9. Ocena funkcjonowania OSP na terenie gminy. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie budżetu gminy na 2017 rok. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2017 - 2025. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Świeckiego w formie 

dotacji celowej.  
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13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 

2017 rok. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii 

Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2011-2020 oraz Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2011 rok.  

15. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia dla Wójta Gminy Dragacz. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Dragacz w 2017 roku. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie - darowizny przez 

Gminę Dragacz działki zabudowanej nr 117 położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa, 

stanowiącej własność Skarbu Państwa – Starosta Świecki. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulic w miejscowości Górna Grupa gmina Dragacz. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulic w miejscowości Dragacz gmina Dragacz. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie projektu dostosowania sieci publicznych szkół podstawowych i 

gimnazjum, prowadzonych przez Gminę Dragacz, do nowego ustroju szkolnego oraz określenia 

granic obwodów tych szkół. 

21. Podjęcie uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia czasu przeznaczonego na bezpłatne 

nauczanie, wychowanie i opiekę w przedszkolu publicznym oraz w oddziałach przedszkolnych 

przy szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę Dragacz oraz opłat za korzystanie z 

wychowania przedszkolnego. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie Programu wsparcia budowy przydomowych oczyszczalni ścieków 

bytowych na terenie działek poza projektem budowy sieci kanalizacyjnej gminy Dragacz w 

latach 2017-2020. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu położonego w obrębie Górna Grupa – I gmina Dragacz. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu położonego w obrębie Dolna Grupa – I gmina Dragacz. 

25. Sprawozdania z działalności Komisji Rady Gminy za 2016 rok. 

26. Sprawozdanie z pracy Rady Gminy w 2016 roku. 

27. Wolne wnioski i zapytania. 

28. Zamknięcie sesji. 

Do pkt 1 – Otwarcia XVII Sesji Rady Gminy Dragacz dokonał Przewodniczący Rady Gminy Pan 

Ludwik Borolewski, serdecznie witając Wójt Gminy Panią Dorotę Krezymon, Przewodniczących 

Komisji Rady Gminy: Rewizyjnej – Pana Marcina Chabuckiego, Rozwoju Gospodarczego i 

Finansów – Pana Mieczysława Galantego, Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Ryszarda Piłat, 

Wiceprzewodniczących Komisji Rady: Rozwoju Gospodarczego i Finansów – Panią Karolinę 

Kuchtę, Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Wojciecha Wiśniewskiego, Oświaty, Kultury 

Sportu i Ochrony Zdrowia – Pana Jerzego Brejnę, witam pozostałych Radnych, witam Panią 

Skarbnik Gminy – Panią Lidię Piechocińską, witam wszystkich Sołtysów, witam Dyrektora 

Samorządowej Administracji Placówek Oświaty, Dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i 

Rekreacji, Kierownika Posterunku Policji, przedstawicieli Izby Rolniczej, zaproszonych gości i 

mieszkańców gminy Dragacz. Z gości zaproszonych witam bardzo serdecznie przedstawicieli 

Kujawsko-Pomorskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych we Włocławku Oddziału 

Rejonowego w Bydgoszczy i Biura Terenowego w Świeciu, Panów Cezarego Siemianowskiego i 

Bartłomieja Pawlaka. Witam przedstawiciela Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej 

Pana Adama Gwizdałę, witam Prezesa Zarządu Gminnego Związku Ochotniczych Straży 

Pożarnych Mirosława Kulaszewskiego. Witam także zastępcę Przewodniczącego Zarządu 

Związku Wałowego Pana Marcelego Wiśniewskiego, Kierownika Technicznego Związku 

Wałowego Pana Andrzeja Młynek.  

Jednocześnie poinformował, że obrady dzisiejszej sesji Rady Gminy Dragacz są nagrywane w 

formie dźwiękowej i audiowizualnej, która jest później udostępniana na stronie Urzędu Gminy w 

Dragaczu. Każdy, kto zabiera głos wyraża zgodę na upowszechnienie swojego wizerunku.  
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Do pkt 2 – Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik stwierdził, że na podstawie 

listy obecności w Sesji uczestniczy 13 Radnych, co upoważnia Radę do podejmowania 

prawomocnych uchwał.  

Do liczenia głosów zaproponował Radnego Pana Marcina Chabuckiego – Przewodniczącego 

Komisji Rewizyjnej. 

Pomoc prawną sprawuje podczas obrad dzisiejszej sesji Radca Prawny Urzędu Gminy Pan 

Adwokat Łukasz Kurek, którego również witam. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Do pkt 3 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – porządek obrad wszyscy Radni 

otrzymali. Czy są propozycje zmian do porządku obrad? Nie widzę. Przegłosujmy porządek 

obrad. 

Stwierdzam, że porządek obrad został przyjęty bezwzględną większością głosów, 

otrzymując następująca ilość głosów: 12 - za, przy 1 - wstrzymującym się, przeciwnych – nie 

było.  

Do pkt 4 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Mamy dwa protokoły zostały 

sporządzone i wyłożone do wglądu w biurze Rady Gminy oraz umieszczony, jako projekt na 

stronie Biuletynu Informacji Publicznej Gminy Dragacz (BIP). Czy są uwagi do protokołu Nr 

XV/16 z dnia 30 listopada 2016r. tj. sesja była zwyczajna? Nie widzę. Skoro nie ma uwag, proszę 

o przegłosowanie protokołu.  

Stwierdzam, że protokół Nr XV/16 został przyjęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 

13 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi do protokołu Nr XVI/16 z 

sesji nadzwyczajnej, która odbyła się 15 grudnia 2016r.? Nie widzę. Skoro nie ma uwag, proszę o 

przegłosowanie protokołu.  

Stwierdzam, że protokół Nr XVI/16 został przyjęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 

13 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 5 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodząc do punktu 5 

proszę Panią Wójt Gminy o złożenie sprawozdania z działalności między sesjami.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado! Szanowni Państwo!  

W okresie sprawozdawczym tj. od dnia 30 listopada 2016 roku wydałam 17 zarządzeń, które 

dotyczyły: 

1) Powołania zespołu kwalifikacyjnego zwanego „Komisją” do przeprowadzenia naboru 

kandydata na wolne stanowisko urzędnicze, 

2) Inwentaryzacji w Zakładzie Usług Komunalnych w Dragaczu, 

3) Regulaminu zasad dofinansowania kosztów dokształcania pracowników Urzędu Gminy w 

Dragaczu, 

4) Przeprowadzenia likwidacji składników majątkowych, 

5) Zmian w planie dochodów i wydatków budżetu gminy na 2016 rok związanych ze zmianą 

kwot dotacji przekazanych z budżetu państwa oraz przeniesienia wydatków między 

rozdziałami i paragrafami w ramach działu (2 zarządzenia), 

6) Szkolenia z zakresu BHP oraz powołania komisji egzaminacyjnej, 

7) Powierzenia pełnienia obowiązków Dyrektora Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu, 

8) Ustalenia wysokości opłaty z tytułu dzierżawy w przetargu ustnym nieograniczonym - 

wydobywanie kruszywa, 

9) Ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do oddania w dzierżawę, 

10) Przeprowadzenia inwentaryzacji, 

11) Powołania Komisji do przeprowadzania przetargów na zbycie nieruchomości stanowiących           

      własność Gminy Dragacz, 

12) Wyznaczenia pracownika do prowadzenia instruktażu ogólnego nowo zatrudnionych     

       pracowników, 

13) Odwołania Dyrektora Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu, 

14) Powierzenia pełnienia obowiązków Dyrektora Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu, 

15) Ogłoszenia o przetargu nieruchomości przeznaczonych do oddania w dzierżawę, 
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16) Określenia zasad rozliczania kosztów centralnego ogrzewania w lokalach mieszkalnych  

      stanowiących własność Gminy Dragacz, posadowionych w budynkach Przedszkola  

      Samorządowego w Górnej Grupie i Szkoły Podstawowej w Grupie oddział zamiejscowy w m.  

      Bratwin 26 oraz ustalenia opłat z tego tytułu dla użytkowników lokali. 

Zawarłam następujące umowy: 

1) z firmą „EKO-TANK” Sp. z o.o. z Osia na dostawę oleju napędowego grzewczego do budynku 

Urzędu  Gminy  w  Dragaczu  i  budynku  świetlicy  w  Dolnej  Grupie za kwotę  76.801,20 zł. 

2) z Przedsiębiorstwem Usług Miejskich z Grudziądza na wywóz odpadów komunalnych z 

budynku Urzędu Gminy na kwotę 336,94 zł miesięcznie i wszystkich budynków świetlic za kwotę 

412,45 zł miesięcznie.   

3) z firmą GEO-SYSTEM z Warszawy na utrzymanie systemu i bazy danych na serwerze i 

dostępu do najnowszych wersji systemu eGmina oraz nadzór autorski nad wykonaniem wdrożenia 

za kwotę 2.460,00 zł. 

4) z firmą „AWJ” Wojciech Jaworski z Bydgoszczy na opracowanie projektów decyzji o 

warunkach zabudowy, projektów decyzji o ustaleniu lokalizacji inwestycji celu publicznego, 

decyzji odmownych, opinii urbanistycznych za kwotę 221,40 zł,  

5) z firmą „EKOGRZEW” Mariusz Lewandowski z Grudziądza na przegląd i konserwację pieca 

c.o. w budynku Urzędu Gminy i świetlicy w Dolnej Grupie za kwotę 147,60 zł. 

6) z firmą Pana Pawła Kołtonowskiego prowadzącego Usługi Transportowe z siedzibą Stare 

Marzy na wykonanie transportu wszelkich materiałów przeznaczonych do naprawy dróg leżących 

na terenie gminy Dragacz (kruszywo, skrywa, gruz i destrukt itp.) na kwotę 100,00 zł za jeden 

kurs. 

7) z firmą ENEA Oświetlenie na świadczenie kompleksowej usługi oświetleniowej miejsc 

publicznych dróg ulic i placów na terenie gm. Dragacz w 2017 roku za kwotę 250.920,00 zł.  

8) z firmą „Reflex– Bud” z Grudziądza na opracowanie dokumentacji projektowej na: 

„Modernizację pomieszczeń Szkoły Podstawowej w Grupie” za kwotę 25.000,00 zł brutto. 

9) z Panem Januszem Niezbrzyckim z Bydgoszczy na pełnienie funkcji Pełnomocnika ds. 

informacji niejawnych za kwotę 1.200,00 zł netto za kwartał. 

10) z Panem Przemysławem Piekarskim z Bydgoszczy na opracowanie wyceny wartości 1tony 

kruszywa naturalnego do ustalenia wysokości opłaty z tytułu dzierżawy w przetargu ustnym 

nieograniczonym – wydobywanie kruszywa z nieruchomości gminnych (żwirownia Górna Grupa) 

za kwotę 1.230,00 zł. 

11) z Zakładem Usług Elektrycznych „Energia”z Grudziądza na budowę instalacji elektrycznych 

wraz z oświetleniem w 6 lokalach mieszkalnych (części łazienkowo – kuchenne) stanowiące 

własność komunalną Gminy Dragacz – za kwotę 3.021,84 zł oraz na prace elektryczne w 

świetlicy wiejskiej w  Mniszku za kwotę 8.550,00 zł.   

12) z firmą Usługi Ogólnobudowlane z Grudziądza na remont schodów zewnętrznych 

znajdujących się w budynku mieszkalnym przy ulicy Dworcowej na Osiedlu Cywilnym w Grupie 

za kwotę  2. 600,00 zł, na wylanie posadzek betonowych w 6 lokalach mieszkalnych na Osiedlu 

Cywilnym w Grupie za kwotę 5. 940,00 zł oraz na postawienie komina dymowego biegnącego od 

posadzki pierwszego piętra ponad dach budynku. Podłączenie istniejącego pieca centralnego 

ogrzewania do budowanego komina. Zamknięcie istniejącego komina dymowego – 

przygotowanie do odprowadzania dymu z parteru budynku na Osiedlu Cywilnym w Grupie za 

kwotę 4.800,00 zł. 

13) z Panem Markiem Szymańskim z Grudziądza na montaż instalacji wodnej polegającej na 

przeniesieniu głównych zaworów odcinających z pomieszczenia mieszkalnego do miejsca ogólnie 

dostępnego – 6 szt., montaż instalacji wodno-kanalizacyjnych do urządzeń w 6 lokalach 

mieszkalnych oraz montaż urządzeń sanitarnych za kwotę 5.606,00 zł. 

14) z Firmą Gedeon Media Krzysztof Nowicki z siedzibą w Świeciu na zamieszczanie materiałów 

informacyjno-promocyjnych gminy w miesięczniku „Gazeta Lokalna 24 - Powiat Świecki" za 

kwotę 5.412,00 zł (miesięcznie: 492,00 zł). 

15) z Firmą SISMS Sp. z o.o. z siedzibą we Wrocławiu na świadczenie usług drogą elektroniczną 

za kwotę 2.347,08 zł (miesięcznie: 195,59 zł). Mowa tu o bezpłatnych dla mieszkańców smsach. 
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16) z firmą CLEANER z Grudziądza na utrzymanie w czystości przystanków autobusowych na 

terenie  Gminy  Dragacz  za  kwotę  2.250,00  zł miesięcznie. 

17) z Zakładem Wielobranżowym „WIĄZAR” z Wielkiego Komórska na odbiór i 

zagospodarowania stałych odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości zamieszkałych 

położonych na terenie Gminy Dragacz na okres dwóch miesięcy: styczeń i luty 2017 r. na kwotę 

129.000,00 zł. 

18) z Przedsiębiorstwem Wielobranżowym „DANIEL” z Grudziądza na odławianie bezdomnych 

zwierząt z terenu Gminy Dragacz na kwotę 11,00 zł/dobę, oczywiście od pieska, tak, 

19) z Przychodnią Weterynaryjną z Grudziądza na opiekę weterynaryjną wolno żyjących kotów 

na kwotę 100,00 zł za sterylizację kotki. 

20) z firmą OSTRÓWEK z Górnej Grupy na załadunek skratek i pryzmowanie osadu i załadunek 

osadu z oczyszczalni ścieków w Dolnej Grupie – za kwotę 100 zł /godz. (netto). 

21) z Miejskimi Wodociągami i Oczyszczalnią Ścieków w Grudziądzu na wykonanie badań wody, 

ścieków, skratek, wód popłucznych, wód deszczowych, oraz usuwanie zatorów kanalizacyjnych. 

22) z firmą ENERGOSAN na prace eksploatacyjne i konserwacyjne związane z utrzymaniem w 

ruchu oraz stałej gotowości do pracy węzłów cieplnych osiedlowej sieci ciepłowniczej w Grupie 

za kwotę  4.300 zł m-c (netto). 

23) z firmą „ENERGA” z Grudziądza na przegląd i konserwację urządzeń elektrycznych w 

Hydroforni Górnej Grupie za kwotę 800,00 zł (netto) m-c, na usuwanie awarii urządzeń 

elektrycznych i systemów pomiarowych w Hydroforni Górna Grupa, na przegląd i konserwację 

urządzeń elektrycznych na oczyszczalni ścieków w Dolnej Grupie oraz na przepompowniach 

ścieków za kwotę 700,00zł (netto) na m-c oraz na usuwanie awarii urządzeń elektrycznych na 

oczyszczalni ścieków w Dolnej Grupie oraz na przepompowniach ścieków, 

24) z 13 Wojskowym Odziałem Gospodarczym w Grudziądzu na zakup energii cieplnej dla 

osiedla mieszkaniowego w Grupie za 1GJ – 42,67 zł.  

25) z firmą Usługi Brukarskie Ogólnobudowlane z Lipinek na ułożenie kostki pod pomieszczenie 

gospodarcze w Grupie osiedle za kwotę 1.035,66 zł. 

26) z firmą FIT Park z Torunia na montaż siłowni w Grupie cywilnej za kwotę 1.900.00 zł. 

27) z Zakładem Ślusarskim z Dragacza na wykonanie ogrodzenia działki nr 290 w Dragaczu za 

kwotę  4.674,00 zł. 

28) z Centrum Bezpieczeństwa Informatycznego Krasnystaw na pełnienie funkcji ABI oraz 

doradztwa informatycznego na kwotę 1.000,00 zł (netto) miesięcznie. 

Ponadto: 

1) Dokonano odbioru robót związanych z budową sieci wodociągowej wraz z przyłączami we 

Fletnowie. Na początku stycznia 2017 r. zawiadomiono państwowe organy nadzoru budowlanego 

celem uzyskania zgody na użytkowanie wybudowanej sieci wodociągowej. Wykonawcą robót 

była firma MPZP Przewierty z Wejherowa. 

2) Dokonano otwarcia ofert w przetargu nieograniczonym na: „Usługę odbioru i 

zagospodarowania stałych odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości zamieszkałych, 

położonych na terenie Gminy Dragacz". Wpłynęły 3 oferty: ZUK Świecie z ceną 2.809.128,96 zł, 

PUM Grudziądz z ceną  2.422.785,60 zł oraz WIĄZAR Wielki Komórsk z ceną oferty 

2.419.672,22 zł. Nie dokonano jeszcze rozstrzygnięcia przetargu. 

3) Dokonano otwarcia ofert w przetargu nieograniczonym pn.: „Budowę oświetlenia drogowego 

w Gminie Dragacz według formuły: „zaprojektuj i wybuduj” wraz z zapewnieniem finansowania 

inwestycji”. Do przetargu złożono dwie oferty: ENEA Oświetlenie ze Szczecina z ceną oferty 

2.283.618,00 zł oraz firma INEL z Dolnej Grupy z ceną oferty: 1.296.100,20 zł. 

4) Złożono wniosek do Urzędu Marszałkowskiego w Toruniu na zadanie pn. ”Edukacja 

innowacyjna i eksperymentalna”. Wartość całkowita wniosku 100.147,50 zł – z czego 

dofinansowanie ma wynieść 86.737,50 zł. 

5) Złożono wniosek do Urzędu Marszałkowskiego w Toruniu na zadanie pod nazwą 

„Kompetencje kluczowe szansą na lepszy start” – I etap. Wartość całkowita wniosku 628.541,88 

zł - dofinansowanie to 596.548,38 zł. 
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6) Złożono wniosek do Kujawsko-Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego w Bydgoszczy na 

„Przebudowę drogi gminnej Fletnowo-Grupa w pasie drogowym”. Wartość projektu 2.191.152,00 

zł - dofinansowanie 1.095.575,00 zł. 

Rozpatrzyłam pozytywnie 4 wnioski o rozłożenie na raty opłaty za odbiór i gospodarowanie 

odpadami komunalnymi na kwotę 1.854,00 zł. Ponadto pozytywnie rozpatrzyłam 2 wnioski o 

umorzenie podatku rolnego na kwotę 353,00 zł i 7 wniosków o umorzenie podatku od 

nieruchomości na kwotę 3.926,80 zł oraz 1 wniosek o rozłożenie na 12 rat zaległości za lata 

2015/2016 podatku rolnego i podatku od nieruchomości na kwotę 1.545,00 zł. Pozytywnie 

rozpatrzyłam 1 wniosek o odroczenie zaległości za wodę na kwotę 365,18 zł. 

Poza tym odbyły się następujące spotkania, w których brałam udział: 

6 XII 2016 r. - odbyło się spotkanie z emerytowanymi pracownikami UG, 

7 XII 2016 r. - spotkanie z mieszkańcami Grupy i dyrektorem PKS w sprawie rozkładu jazdy 

autobusów na trasie Grupa – Grudziądz, 

9 XII 2016 r. - spotkanie wigilijne z mieszkańcami osiedla wojskowego w Grupie i spotkanie z 

KGW z Wielkiego Stwolna, 

13 XII 2016 r. - spotkanie z sołtysami, 

13 XII 2016 r. - spotkanie wigilijne w ośrodku dla uchodźców, 

16 XII 2016 r. - wzięłam udział w spotkaniu wigilijnym w CSL w Grudziądzu, 

16 XII 2016 r. - spotkanie wigilijne Związku Żołnierzy Wojska Polskiego w restauracji ZORG w 

Grupie, 

16 XII 2016 r. - koncert kolęd w GOKSiR w Górnej Grupie, 

17 XII 2016 r. - spotkanie mikołajkowe dla dzieci na osiedlu cywilnym w Grupie, 

19 XII 2016 r. - brałam udział w spotkaniu LGD w Świeciu, 

21 XII 2016 r. - brałam udział w spotkaniu „Świąteczne rozmaitości” w przedszkolu 

samorządowym w Górnej Grupie, 

22 XII 2016 r. - w spotkaniu wigilijnym w Starostwie Powiatowym w Świeciu, 

4 I 2017 r. - spotkanie z dyrektorem ZDW w Bydgoszczy w sprawie budowy ścieżki rowerowej i 

remontu drogi wojewódzkiej nr 272, 

12 I 2017 r. - odbyło się spotkanie z wicedyrektorem GDDKiA w sprawie budowy S5, 

17 I 2017 r. - odbyło się spotkanie z właścicielami firmy LIMPOL w sprawie podpisania umowy 

dotyczącej utwardzenia drogi gminnej we Fletnowie, która ma być współfinansowana przez 

właścicieli firmy LIMPOL, omawialiśmy warunki porozumienia, które podpiszemy, 

19 I 2017 r. - obył się Konwent Wójtów w Bydgoszczy, 

21 I 2017 r. - bal karnawałowy dla dzieci, dzień babci i dziadka w Wielkim Stwolnie, 

26 I 2017 r. - ponowne spotkanie LGD powiatu świeckiego w Świeciu, 

28 I 2017 r. - dzień babci i dziadka w Wielkim Zajączkowie, 

28 I 2017 r. - walne zebranie OSP we Fletnowie. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje Pani Wójt za przestawienie 

sprawozdania z działalności między sesjami. 

Do pkt 6 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – obecnie przechodzimy do 

punktu 6 zgłaszanie wniosków interpelacji. Proszę Radnych o zgłaszanie wniosków interpelacji. 

Pan Radny Galanty. 

Radny Pan Mieczysław Galanty – Panie Przewodniczący, ja mam pytanie do Pani Wójt dotyczy 

ono kwoty zaległości za wywóz nieczystości od mieszkańców. Jaka ona jest i jaka jest 

ewentualnie prognoza, czy to damy radę ściągnąć czy nie, za tamten rok? Dziękuje. Za śmieci. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Radna Kuchta proszę o zabranie 

głosu. 

Radna Pani Karolina Kuchta – Ja bym chciała złożyć wniosek o opracowanie i poinformowanie 

mieszkańców na temat nowych zasad wycinki drzew. Myśmy się na komisji umawiali, że 

zrobimy to w kwietniu, ale bardzo bym prosiła żeby zrobić to jak najszybciej. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję głos zabierze Pan Radny Józef 

Walczyk. 

Radny Pan Józef Walczyk – Pani Wójt chciałbym spytać, czy Pani wystąpiła do właścicieli 
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wysypiska o uporządkowania terenu. Nie mówię o rekultywacji, mówię o porządku wokół tego 

śmietniska. Płot rozwalony, porządku żadnego. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – kto jeszcze z Radnych chciałby zabrać 

głos? Tylko Panie Zakrzewski ten punkt jest tylko i wyłącznie dla radnych. Ja konsultowałem z 

radcą prawnym. Opinia jest taka sama. Pan będzie mógł zabrać głos ile Pan będzie chciał i ile Pan 

będzie chciał spraw poruszyć, ale nie w tym punkcie porządku obrad. Nie w tym punkcie. Czy 

jeszcze ktoś z Radnych chciałby zabrać głos w tej części porządku obrad? Poproszę Panią wójt o 

zabranie głosu. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – najpierw odpowiedź dla Pana Galantego. Nie powiem Panu 

z dokładnością, co do złotówki, ale zaległości za rok 2016 wynoszą około 91.000 zł. Wszystkie 

zaległości ściąga tylko i wyłącznie Urząd Skarbowy. Naszym zadaniem jest na bieżąco 

informować Urząd Skarbowy o tym, kto ma zaległości i w jakiej wysokości. Urząd Skarbowy 

jeśli może, to z takiego obywatela zaległości ściąga. Te 91.000 zł to jest ta kwota, której 

Urzędowi Skarbowemu nie udało się ściągnąć. Pytanie drugie. Czy Pani Radna Kuchta ma 

propozycje, w jaki sposób poinformować mieszkańców oprócz kurendy i informacji w tablicach, 

bo w następnym biuletynie jak najbardziej zrobimy z tego artykuł, taki szerszy, ale na razie to 

jedynie wchodzi w grę kurenda, tablica ogłoszeń, strona internetowa, a to jak wiemy zasięg ma 

niestety niewielki, bo ludzie po prostu tych kurend nie przekazują dalej. Chyba, że ma Pani 

jeszcze jakąś propozycję?  

Radna Pani Karolina Kuchta – Miałabym taką propozycję, że przede wszystkim przez Sołtysów i 

Radnych docierać do mieszkańców. Tak jak Pani powiedziała przez stronę internetową, przez 

facebooka, przez stronę BIP-oską. No w każdy weekend słychać po prostu działające piły i to nie 

jest do końca tak, że wszystko można wycinać tak jak niektóre media to podają. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – dobrze w takim razie zajmiemy się tym jak najszybciej, a 

na sesji w marcu jeszcze raz może wszystkim Radnym, Sołtysom wręczymy takie zasady żebyście 

Państwo też byli dobrze poinformowani, co wolno, a czego nie wolno. Jeśli chodzi o śmietnisko 

oczywiście nieraz zgłaszałam, ale nie do właściciela, który jak Pan wie długo był nieuchwytny. 

Zgłaszałam do zarządcy jak gdyby terenu, którym jest w tej chwili Urząd Marszałkowski. Urząd 

Marszałkowski takie informacje od nas otrzymał. Efektem tych moich monitów jest to, że w 

ubiegłym tygodniu, ale teraz nie chcę Pana wprowadzić w błąd, odpowiem jeszcze na piśmie 

dobrze, przyszła informacja z Urzędu Marszałkowskiego, że zapadła decyzja o rekultywacji 

składowiska odpadów. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Galanty jest 

usatysfakcjonowany odpowiedzią? Dobra dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Radnych w tym punkcie 

porządku obrad chciałby zabrać głos? Nie widzę. 

Do pkt 7 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 7. W 

kolejnym punkcie mamy ocenę działalności profilaktyki i działania policji na terenie gminy. 

Materiały Państwo otrzymaliście. Każdy się z nimi zapoznał. Informacja była również 

przedmiotem posiedzeń wszystkich komisji Rady Gminy. Na sesji obecny jest Kierownik 

Posterunku Policji w Dragaczu Pan Paweł Nowicki, którego proszę o zabranie głosu. Przybliżenie 

nam tego co nie jest w sprawozdaniu ujęte. Proszę o zabranie głosu. 

Kierownik Posterunku Policji Pan Paweł Nowicki – dzień dobry witam serdecznie Państwa 

zebranych. Tak jak tutaj Przewodniczący powiedział Państwo otrzymali w formie pisemnej jeżeli 

chodzi o sprawozdanie. Chciałbym ewentualnie dodać parę słów od siebie, jeżeli chodzi o tą 

analizę. Dziękuję uprzejmie za to, że Państwo obdarzyli nas takim zaufaniem i że Państwo 

przekazali na rzecz użytkowania Policji nowo otwartą siedzibę. Razem praktycznie z 

wyposażeniem. Nasz posterunek został wyodrębniony ze struktury Komisariatu Policji w Nowym. 

Z dniem 1 września rozkazem organizacyjnym Komendanta Powiatowego Policji w Świeciu 

dlatego powiedzmy, że jest trudność, jeżeli chodzi o faktycznie pełną analizę działań z zakresu 

Policji na terenie gminy Dragacz. Dokładnie od 1 września mamy praktycznie pełny obraz 

dopiero naszych działań. Dlatego, że Posterunek Policji obejmuje zasięgiem tylko i wyłącznie 

teren gminy Dragacz, co praktycznie utrudnia w sposób jednoznaczny, jeżeli chodzi o odniesienie 

się do całego roku 2016 roku. Tym bardziej również nie mamy żadnych szczegółowych 
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informacji, które pozwalałyby się odnieść do roku wcześniejszego, czyli do 2015 r. Tak jak tutaj 

Państwo wcześniej już pewnie wiedzieli Posterunek Policji, po wyodrębnieniu uzyskał 7 etatów, z 

czego 1 etat jest kierownika, 1 etat asystenta dochodzeniowo-śledczego, 2  dzielnicowych oraz 3 

policjantów zespołu prewencji. Posiadamy również do swojej dyspozycji 2 radiowozy, z czego 1 

to jest radiowóz Opel Kangoo z 2006 roku i Fiat Palio, który mogą Państwu powiedzieć, że został 

wycofany i z sobotą, czyli 28 otrzymaliśmy zupełnie drugi radiowóz, nowszy, który obniżę 

powiedzmy średnią wieku, jeżeli chodziłoby o radiowozy. Mianowicie dostaliśmy oznakowanego 

KIA Cee’d z 2008 roku. Przekazany z zasobów transportowych Komendy Powiatowej Policji w 

Świeciu. Mam nadzieję, że ten radiowóz będzie lepiej się spisywał niż do tej pory, które 

posiadaliśmy. Również uzyskałem tutaj zapewnienie ze strony Pani Wójt, że otrzymamy drugi 

garaż w tym roku, który pozwoli na to, żebyśmy mieli i w pełni dysponowali tymi dwoma 

radiowozami tutaj na miejscu, co powiedzmy ułatwi nam, jeżeli chodzi o przejmowanie zmiany 

między służbami i nie będzie kolidowało ewentualnie z niepodjęciem innych czynności przez 

dochodzeniowca w terenie w czasie, kiedy użytkują radiowóz policjanci, w sensie dzielnicowi lub 

też czy policjanci prewencji. Jeżeli chodzi o gminę Dragacz jest to gmina, która praktycznie 

sąsiaduje z trzema gminami z terenu powiatu świeckiego i przez Wisłę również sąsiadujemy z 

miastem Grudziądzem, który powiedzmy, że nie dostarcza nam jakichś szczególnych względów 

powiedzmy, że pozytywnych, ale stanowi również bazę wypadową dla potencjalnych przestępstw 

i przestępców z uwagi praktycznie na małą odległość terenową wystarczy tylko praktycznie 

pokonać most żeby się znaleźć na naszym terenie. Są dodatkowo również jeżeli chodzi o 

przysparzanie jakiś kłopotów jest sieć licznych dróg, które przebiegają przez teren gminy 

Dragacz. Mamy tutaj drogę, dwie drogi krajowe, czyli K91 i K16 oraz dwie drogi wojewódzkie. 

Poza tym liczna sieć dróg powiatowych. Wiąże się to z przemieszczaniem się mieszkańców, jak i 

osób spoza terenu powiatu. W okresie sezonu letniego jak i w okresie urlopowym, w okresie 

również przedłużonych weekendów, ale również powoduje przemieszczanie się znacznej ilości 

osób sympatyzujących z różnego rodzaju klubami sportowymi, czyli tzw. kibiców, a co w 

konsekwencji również powoduje konieczności zabezpieczania od strony prewencyjnej, jeżeli 

chodzi o ich przyjazdy tak żeby nie dochodziło do zniszczeń mienia mieszkańców tutejszej 

gminy. Jeżeli chodzi również o obszar na terenie obszaru gminy Dragacz, mamy sieć kolejową, 

jak również powiedzmy również tam przysparza w jakiś tam sposób mniejszych czy też 

większych problemów ośrodek dla cudzoziemców i teren jednostki wojskowej w miejscowości 

Grupa. Przez to między nimi również mamy ten teren kolei, jak i jednostkę wojskową możemy 

również współpracować ze służbami ochrony powołanymi do strzeżenia porządku w zakresie 

tychże dwóch instytucji, czyli ze strażą ochrony kolei, jak i również z żandarmerią wojskową, z 

czego korzystamy i będziemy na pewno w najbliższych latach również zacieśniali i jeżeli chodzi o 

tą wzajemną współpracę, co w konsekwencji również pomoże nam uzupełnić również ten stan 

osobowy, który jest 7 osób, które nie zawsze jak gdyby pozwala na pełną obsadę dobową, jeżeli 

chodzi o policjantów tutaj we własnym zakresie. Jeżeli chodzi o osiągnięte wyniki pionu 

kryminalnego, które wpływają również sposób znaczący, jeżeli chodzi o poczucie bezpieczeństwa 

Posterunek Policji w Dragaczu od września do grudnia 2016 roku uzyskał ogólną wykrywalność 

na poziomie 44,44 %. Jest to wykrywalność niezadowalająca, gdzie w porówaniu na przykład do 

wyników osiągniętych przez całość Komisariatu Policji w Nowym wyniosła wykrywalność 75 %. 

Między innymi również na tą wykrywalność wpłynął fakt, iż punkt odniesienia jest wyłącznie w 

zakresie tych 4 miesięcy. Funkcjonariusze obecnie pracujący w Posterunku Policji w Dragaczu 

również swoim działaniem, postępowaniem i pracą przysłużyli się do takiej dużej wykrywalności, 

jeżeli chodzi o Komisariat Policji w Nowym myślę, że w przyszłym roku, kiedy się tutaj z 

Państwem spotkam i tak dalej, to będziemy mogli lepiej ocenić naszą pracę w zakresie właśnie 

tych całego roku, czyli tych 12 miesięcy. Również, jeżeli chodzi o to zestawienie tabelaryczne 

mamy również przestępstwa, do których zaistniały tylko pojedyncze zdarzenia nie możemy się 

odnieść w sposób jednoznaczny jeżeli chodzi o wykrywalność. Mogę tylko Państwu powiedzieć, 

że od września do grudnia zaistniały przestępstwa o charakterze materialnym, czyli kradzieże w 

ilości 7 przestępstw z artykułu 278, dodatkowo zaistniały na naszym terenie 2 włamania, 

prowadziliśmy 4 sprawy dotyczące alimentacji, prowadziliśmy również 4 postępowania dotyczące 
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z artykułu 157, czyli tak zwanego uszkodzenia ciała, dodatkowo prowadziliśmy 2 postępowania 

przygotowawcze dotyczące faktu znęcania się, czyli art. 207 kodeksu karnego, 2 postępowania 

dotyczące wypadków drogowych, 2 postępowania dotyczące kierowania pojazdami 

mechanicznymi w stanie nietrzeźwości, 2 postepowania dotyczące art. 288, czyli tak zwanego 

uszkodzenia mienia. Ponadto również pojedyńcze postępowania z artykułu 254a, to jest 

uszkodzenie kabli telefonicznych, 151 i 155, dotyczące nagłego zgonu, 190a kodeksu karnego, 

czyli tzw. nękanie, tutaj wchodzi w zakres nękania za pomocą SMS-esów i telefonów, 180a 

kodeksu karnego, czyli kierowanie pomimo cofnięcia uprawnień, 286 kodeksu karnego, 

dotyczące zakresu przestępstwa, jakim jest oszustwo. Jeżeli chodzi o realizowane programy poza 

tymi, które już wymieniłem, jeśli chodzi o „bezpieczna szkoła” w sprawozdaniu w zakresie 

„bezpieczne wakacje”, „bezpieczny powiat świecki” i tak dalej, również były realizowane 

programy w ramach współpracy z Komendą Powiatową Policji w Świeciu. Był tutaj 

organizowany konkurs plastyczny „Dopalacze kradną życie” z tego co mi wiadomo itd. i również 

uczniowie szkoły z terenu gminy Dragacz osiągnęli drugie miejsce i między nimi ich plakat, który 

został wytworzony przez uczniów itd. przeszedł wstępny etap i został również opublikowany. 

Również nauczyciele z terenu gminy Dragacz uczestniczyli w debacie szkolnej „Cyber przemoc, 

Cyber przestępczość”. Debata ta miał miejsce w miejscowości Nowe. Dodatkowo również 

realizowany jest program „bezpieczne dziecko na drodze”. Jest to program cykliczny powtarzany 

praktycznie, co roku w szczególności w zakresie uświadamiania dzieci, jeżeli chodzi o 

bezpieczeństwo poruszania się w drodze do szkoły, jak i ze szkoły oraz w zakresie spędzania 

czasu wolnego poza zajęciami szkolnymi. Również udział brał pedagog ze Szkoły Podstawowej 

w Grupie, brał udział w szkoleniu w zakresie różnego zakresie rozumianej współpracy różnych 

instytucji w zakresie bezpieczeństwa dzieci i młodzieży. Jeżeli jesteśmy tutaj przy tym zakresie, 

jeżeli chodzi o dzieci i młodzież na terenie gminy Dragacz, odnotowano kilka przestępstw z 

udziałem osób nieletnich, w tym z art. 226 kodeksu karnego, jest to tzw. znieważenie 

funkcjonariusza publicznego, były prowadzone 4 postępowania z art. 216 kodeksu karnego, 

również było prowadzone jedno postępowanie dotyczące zwykłego znieważenia obywatela i z art. 

202 kodeksu karnego, rozpowszechnianie treści pornograficznych z udziałem małoletnich. 

Postępowania te zakończyły się skierowaniem materiałów do Sądu Rodzinnego w Świeciu. 

Rozpatrzenie i generalnie wychodzi zakończenie postępowania będzie w gestii sędziego 

rodzinnego. Korzystając również z mojej tutaj obecności i udzielenia mi głosu, chciałbym 

serdecznie Państwu podziękować. Tutaj Pani Wójt i wszystkim ewentualnie w zakresie 

współpracy razem z nami tego zaufania, którym Państwo nas tu obdarzyli sprowadzając nas z 

powrotem jakby formalnie tutaj. Myślę, że nasza obecność i ta współpraca będzie przynosiła 

efekty polegające na zwiększeniu poczucia bezpieczeństwa wśród obywateli mieszkańców, które 

również się przełoży na nasze wyniki w zakresie wykrywalności jak i poczucia bezpieczeństwa. Z 

mojej strony to wszystko. Dziękuję uprzejmie. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje Panu Kierownikowi. Czy są 

uwagi, pytania do sprawozdania Kierownika Posterunku? Pani Wójt proszę. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja chciałabym tylko w odniesieniu do Pana ostatniego 

zdania powiedzieć, że naprawdę tą współpracę widać, że od momentu, kiedy jesteście tak blisko 

nas układa się dużo, dużo lepiej i dla Pani Kierownik GOPS-u jest to na pewno dużo łatwiejsze 

rozwiązanie i dla Pana, który zajmuje się osiedlem mieszkań komunalnych i dla nas. Z każdą 

sprawą możemy przyjść i w ciągu właściwie 10 minut ją rozwiązać, rozpatrzeć. Więc ta obecność 

komisariatu jest naprawdę niesamowicie ważna. Bardzo się cieszymy, że jesteście Panowie z 

nami. My też na taką dalszą współpracę liczymy i dziękujemy. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy ktoś z Radnych tym punkcie porządku 

obrad chciałby zabrać głos? Nie widzę. Ja ze swej strony chciałbym potwierdzić, to co już 

wcześniej mówiła tu Pani Wójt. Warto było zainwestować trochę pieniążków, przeznaczyć je na 

urządzenie posterunku. Jest między nami jednak tutaj ta bliska, bliska więź jest i wiele spraw 

można po prostu bez zbędnej pisaniny i można załatwić tu na miejscu w drodze rozmów i to 

robimy. Ja się niezmiernie z tego cieszę. Ja wam życzę powodzenia, a za to co przez te 4 miesiące 

żeście zrobili dla mieszkańców gminy w zakresie utrzymania bezpieczeństwa, ładu i porządku 
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serdecznie dziękuję. 

Do pkt 8 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 8 

sprawozdania z działalności Związku Wałowego w Dragaczu oraz informacji o działalności 

Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w zakresie utrzymania i konserwacji wałów 

przeciwpowodziowych, jak i regulacji urządzeń melioracji podstawowej. Materiały jakie były 

wcześniej przedstawione do Rady Gminy były omawiane na wszystkich posiedzeniach komisji. 

W sesji biorą udział przedstawiciele Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych oraz Związku 

Wałowego w Dragaczu. Proszę o pytania, wnioski w tym zakresie. Pani Radna Ewa Sendyk. 

Radna Pani Ewa Syndyk – Panie Przewodniczący skoro jest i są u nas przedstawiciele od 

melioracji bym chciała się zapytać. Czy już wiadomo kiedy będzie ten wał robiony między 

Bratwinem, a Sartowicami? 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Radnej Syndyk. Kto 

chciałby jeszcze zabrać głos w zakresie melioracji, konserwacji urządzeń melioracyjnych? Nie 

widzę. Poproszę o zabranie głosu przedstawiciela zarządu. 

Przedstawiciel KPZMiUW OR Bydgoszcz Pan Cezary Siemianowski – dzień dobry Czarek 

Siemianowski jestem kierownikiem Oddziału Rejonowego w Bydgoszczy. Jeśli chodzi o wał 

Sartowice to tak jak to o powtarzamy od pewnego czasu jest to nasze priorytetowe zadanie. 

Jednakże jeśli chodzi o ilość środków finansowych jakie są wymagane do ukończenia tego wału 

to jest ostatni fragment wału na całej jego długości jest dość duża. Dlatego tak jak napisaliśmy w 

tej informacji do Urzędu Gminy został złożony już wniosek do Urzędu Marszałkowskiego, aby 

uzyskać fundusze w ramach regionalnego programu operacyjnego. Wniosek ten aktualnie jest 

rozpatrywany Urzędzie Marszałkowskim i w zależności od decyzji jaka tam zapadnie, my 

jesteśmy przygotowani w 100 % do tego, aby tę pracę rozpocząć w tym roku. Jeżeli będzie taka 

możliwość i jeżeli środki zostaną przyznane w tym roku, to prace zostaną rozpoczęte. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Głos zabierze Pani Sołtys wsi 

Bratwin. 

Sołtys Bratwina Pani Krystyna Chełmowska – szosa jest jak by była w Afryce, Pan sobie 

wyobraża, nie wiem czy Pan jechał dołem. Jedziemy piękną szosą raptownie wpadamy w Polskę 

B i wyjeżdżamy na piękną szosą. My mieszkańcy Bratwina jesteśmy najbardziej pokrzywdzeni. 

Raz, że inicjatywa wyszła od naszej wsi żeby ten wał zrobić. Drugi raz żeby szosa była zrobiona i 

zabezpieczenia różne. No to chyba w ogóle się nie doczekamy tego. Jeszcze mam tu do Pana takie 

zapytanie. Skoro będzie przebudowywany ten wał, czy jest taka możliwość żeby mieszkańcy, 

którzy mieszkają na wale i zawałem, mogli mieć dostęp do wody z wodociągu? Czy przewidujcie 

takie przejście? Czy można przy tej okazji zrobić i o to mieszkańcy będą na zebraniach się pytać i 

domagają się tego. Proszę.  

Przedstawiciel KPZMiUW OR Bydgoszcz Pan Cezary Siemianowski – jeśli chodzi o tą ostatnią 

kwestię to dokumentacja techniczna, która jest przygotowywana, a która była wcześniej 

uzgadniana z mieszkańcami także, nie obejmuje takich prac i absolutnie w ramach tej 

dokumentacji takich rzeczy nie będziemy mogli zrobić, ani tej dokumentacji o takie rzeczy 

wzbogacić. Możemy zrobić tylko i wyłącznie to co jest w pozwoleniach, które aktualnie mamy. 

Także takie prace nie będą prowadzone. Jeśli chodzi o to, o ten termin i o to w zależności od 

środków, to Zarząd Melioracji przygotował wszystko, co mógł, całą dokumentację techniczną, 

wszystkie kwestie formalnoprawne. My jesteśmy przygotowani w 100 % do tego, aby takie prace 

rozpocząć. Jednakże tak jak powiedziałem wcześniej możliwe to będzie po uzyskaniu 

odpowiednich środków. To jest kwota rzędu kilkudziesięciu milionów zł. Także nie są to 

pieniążki, które można przesunąć, które można uzyskać w dowolnej chwili. Dlatego też wniosek 

został złożony do RPO i teraz jedynym organem, który jest jedynym miejscem, które może 

przyznać fundusze na realizację tego zadania jest Urząd Marszałkowski, który zatwierdzi ten 

wniosek i umożliwi rozpoczęcie prac. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę mówić do mikrofonu, bo rozmowa 

nie będzie nagrana. 

Sołtys Bratwina Pani Krystyna Chełmowska – nasza wieś zebrała podpisy i wysłaliśmy pismo do 

Urzędu Marszałkowskiego. Marszałek odpowiedział nam tak w ten sposób, że skoro będą środki 
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w 2017, 2018 roku, ale w telewizji na bydgoskim kanale ukazał się paseczek, że są pieniądze 

przeznaczone na przebudowę wału. Proszę Pana ja nie wiem, może Pan Marszałek by się tak 

przejechał i zobaczył w końcu jak to wygląda. To jest zagrożenie. Z tej strony dużego wału jest 

zagrożenie duże przez bobry, raz dziury są, koniecznie musi być dokończona ta przebudowa i 

uważam, że to jest priorytetem. A jeszcze mówi się, że środki, które były przeznaczone na 

przebudowę wału zostały skonsumowane, więc tak nie może być, musi być ciągłość. Ja uważam, 

że powinno to być. Mówiło się o tym już w zeszłym roku i Urząd Marszałkowski też, teraz na 

początku stycznia ukazał się ten pasek i znikł. To my jesteśmy w Polsce B? Dziękuję.   

Przedstawiciel KPZMiUW OR Bydgoszcz Pan Cezary Siemianowski – tak samo jak i Państwu 

nam zależy na tym, aby ten wał został przebudowany. Nie oglądając reportażu na telewizji 

Bydgoszcz, nie widziałem paska, nie jestem w stanie się do tego odnieść. Jeśli napisaliście 

Państwo pismo do Urzędu Marszałkowskiego i zebraliście podpisy na pewno będzie to miało 

wpływ na decyzje, które zostaną tam podjęte. W mojej opinii istnieje bardzo duże 

prawdopodobieństwo, że te środki zostaną przyznane. Ja nie jestem dzisiaj w stanie Państwu 

dzisiaj obiecać na 100 %, że tak będzie, bo ja tych funduszy na dzień dzisiejszy jeszcze nie widzę. 

Tyle mogę tylko i włącznie powiedzieć, a co do tej drogi obok mogę dodać, że jestem w stałym 

kontakcie z Panem Dyrektorem Dróg Powiatowych dzisiaj Świeciu i wiem, że w zależności, że te 

dwie inwestycje będą w jakiś sposób równolegle realizowane, bo Pan Dyrektor też w stosunku do 

tej drogi ma określone plany. Natomiast szczegółowo, to już musicie Państwo rozmawiać z 

Panem Mellerem. Jeszcze jakieś wyjaśnienia dodatkowe? 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Nie widzę. Głos zabierze jeszcze Pani 

Wójt. Ja dziękuję Panu.  

Przedstawiciel KPZMiUW OR Bydgoszcz Pan Cezary Siemianowski – dziękuję. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – dziękujemy. Ja chciałam tutaj jak gdyby wspomóc 

wypowiedź Pana Kierownika ponieważ na ostatnim konwencie wójtów padło takie zapewnienie 

ze strony Wicemarszałka, że te pieniądze będą i będzie realizowana inwestycja pod nazwą 

przebudowa wału Sartowice-Nowe. Jest tylko jeden chyba z tego co kojarzę odcinek w Bratwinie. 

Więc skoro taka zapowiedź na konwencie wójtów ze strony Wicemarszałka padła to myślę, że ta 

realizacja tej inwestycji jest naprawdę bardzo, bardzo realna w tym roku, to po pierwsze. Po 

drugie, to nie Zarząd Dróg Wojewódzkich Pani Sołtys dba o to żeby do mieszkańców 

doprowadzić wodę. O to dbają władze gminy, a konkretnie Zakład Usług Komunalnych. Na 

poprzednim zebraniu padło takie zapytanie ze strony mieszkańców. Pani Dyrektor Zakładu Usług 

Komunalnych wystąpiła do Zarządu w Bydgoszczy o warunki ewentualne przyłączenia takich 

wodociągów do mieszkańców mieszkających na wale. Otrzymaliśmy warunki techniczne z 

Bydgoszczy i 1 lutego z dniem objęcia stanowiska przez nowego Dyrektora przekażę mu sprawę i 

będzie dalej ją pilotował. Czy jest taka możliwość, czy nie. Zapozna się dokładnie ze 

szczegółowymi warunkami ze strony Zarządu Melioracji i ocenimy na ile byłaby to kosztowna 

inwestycja i czy jest możliwa do zrealizowania. Także nie zapominamy o sprawie i to nie będzie 

inwestycja zrealizowana przy okazji modernizacji wału. To zadanie własne gminy, a nie Zarządu 

Melioracji. Ja nie mówię, że nie. Będziemy sprawę na pewno pilotować cały czas. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Czy jeszcze w tym 

punkcie porządku obrad ktoś chciałby zabrać głos? Nie widzę. Chciałbym podziękować Panu 

Cezaremu Siemieniowskiemu Kierownikowi Kujawsko-Pomorskiego Zarządu Melioracji 

Oddziału Rejonowego w Bydgoszczy i przedstawicielowi Biura Terenowego w Świeciu Panu 

Bartłomiejowi Pawlakowi za udział w sesji i za przybliżenie nam tych zagadnień, które interesują 

nas jako władze samorządu, a także Radnych i Sołtysów. Serdecznie dziękuję. 

Do pkt 9 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 9 

 

ocena funkcjonowania OSP na terenie gminy. Sprawozdanie z działalności OSP Państwo 

otrzymaliście. Na posiedzeniach komisji to sprawozdanie było analizowane. Na sesji obecni są 

przedstawiciele Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Świeciu i Zarządu 

Gminnego Związku Ochotniczych Straży w Dragaczu? Czy są pytania, uwagi, wnioski pod ich 

adresem? Czy któryś z Panów chciałby zabrać głos? Nie. To najpierw zaczniemy od wypowiedzi 
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Radnych. Pan Radny Słupski Czesław. Proszę. 

Radny Pan Czesław Słupski – chciałbym jako Radny i podziękować strażakom za ich działalność, 

za to co robią i prosić tych ponieważ idzie to później do Internetu, tych którzy przeczytają, a są na 

tyle młodzi silni, żeby po prostu wspomagali Ochotnicze Straże Pożarne z naszej gminy. Dziękuję 

za to co robią i życzę powodzenia. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Panu Radnemu Słupskiemu. Czy 

ktoś z radnych jeszcze chciałby zabrać głos? Nie widzę. Pozwólcie, że ja również podziękuję 

wam za ubiegły rok, za solidną pracę, bo nie ma, co ukrywać, kiedy my siedzimy w ciepłych 

pokojach i fotelach, syrena jak zawyje, wy jedziecie i mamy dla was wielki szacunek, niezmierną 

wdzięczność, że wyjeżdżacie, bo to mieszkańcy gminy oczekują na taką pomoc. Każda syrena to 

po drugie tu jest straż, a po drugiej stronie są jakieś nieszczęścia, są jakieś szkody spowodowane 

przez żywioł. Dlatego niezmiernie się cieszymy, że możemy na was liczyć, na wszystkie 

jednostki. Ja nie będę was tutaj różnicował, bo wszyscy wyjeżdżacie do zdarzeń losowych i to nas 

bardzo cieszy. Jednostki są coraz lepiej wyposażone, coraz ładniej wyglądają. W tym roku 

również chcemy poprawić w Zajączkowie, żeby w lepszych warunkach ta remiza funkcjonowała. 

Jeszcze raz dziękuję wam za trud, za wysiłek w zabezpieczeniu przeciwpożarowym gminy 

Dragacz i wszystkiego najlepszego w tym roku. Czy jeszcze ktoś chce zabrać głos tej części 

porządku obrad? Pani Wójt, chwileczkę tak. Głos zabierze Pani Wójt Gminy. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja myślałam, że Panowie przyjdą i nam coś osobie 

powiedzą o swojej pracy, działalności. Zostali zaproszeni, pofatygowali się, przyjechali do nas. 

Może byśmy poprosili o takie dwa zdania podsumowania, bo ja też chciałabym dołączyć się 

oczywiście do podziękowań serdecznych za cały rok waszej obywatelskiej postawy, ale może 

macie do nas jakieś też prośby, sugestie. Może ta współpraca mogłaby jeszcze lepiej wyglądać, 

czy Panowie chcieliby coś powiedzieć? Niekoniecznie. To w takim razie w imieniu wszystkich 

mieszkańców dziękujemy. 

Do pkt 10 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – kolejny pkt. 10 dzisiejszej 

sesji to podjęcie uchwały w sprawie budżetu gminy na 2017 rok. Projekt budżetu gminy był 

dwukrotnie przedmiotem posiedzeń wszystkich komisji. Na pierwszym posiedzeniu w grudniu 

żeśmy pierwszą wersję budżetu gminy pozycja po pozycji oceniali. Na drugim były głosowane 

wprowadzone zmiany do pierwotnej wersji budżetu gminy. Obecnie proszę Panią Wójt o 

przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej dotyczącej projektu budżetu gminy na 

2017 rok. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – uchwała nr V/B/2016 składu orzekającego numer 6 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 22 listopada 2016 roku w sprawie 

wydania opinii o projekcie budżetu na 2017 rok gminy Dragacz.  

Przedstawiona opinia RIO w Bydgoszczy stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – mam jeszcze uchwałę nr V/D /2016 składu orzekającego nr 

6 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 22 listopada 2016 roku w sprawie 

wydania opinii o możliwości sfinansowania deficytu budżetu gminy Dragacz. A może pozwolicie 

Państwo, że nie będę czytać całej podstawy prawnej. 

Przedstawiona opinia RIO w Bydgoszczy stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękujemy. Czy Pani Skarbnik Gminy 

chciałaby zabrać głos odnośnie projektu budżetu? Tak. 

Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińska – projekt budżetu jak Państwo tutaj, Pani Wójt 

przedstawiła opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie projektu i w sprawie możliwości 

sfinansowania deficytu, to zostało stworzone na 15 listopada. Wiadomo, że do czasu uchwalenia 

budżetu, powinien być uchwalony do dnia jutrzejszego, z tym, że powstały tutaj autopoprawki. 

Może ja przedstawię w skrócie te autopoprawki i to jakby Państwo dostali do zapoznania o te 

główne zmiany, które zostały dokonane, Państwo mieliście przedstawione, czy materiały przed 

komisjami, znaczy na komisje Państwo mogliście się zapoznać do tej kwoty, którą tam 

przedstawię, co jest na ostatniej stronie, że dochody ogółem budżetu zwiększono o 431.885,50 zł 

do tego bym prosiła żeby sobie zaznaczyć plus 10.000 zł i tutaj główny wpływ na ten wzrost 

dochodów to mają środki, o których mówimy na drugiej stronie 326,29 zł; są to środki na 
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dofinansowanie zadania realizowanego w 2016 roku na drogach, z tym, że nie zostało to jeszcze 

ostatecznie rozliczone. Nie wpłynęły te środki do budżetu w 2016r. , więc przyjmujemy te środki 

do budżetu 2017 roku. Czekamy na rozliczenie, na wpływ zadania. Następnie przyjmujemy 

88.4140,50 gr z tytułu kar, wynikających z zawartych umów. Chodzi tutaj o realizację zadania 

inwestycyjnego i nieduże dochody tutaj zwiększenie z tytułu sprzedaży mienia. To są takie 

główne tutaj wpływy, które mają zwiększenie na tą kwotę 441.000 i tu jeszcze przyjmujemy też 

środki na dofinansowanie zadania realizowanego. Pamiętacie Państwo, że przyjmowaliśmy 

zadanie, rewitalizacja obszarów w naszej gminie jest to zadanie, które zaczęło być realizowane od 

końca zeszłego 2016r. i na przełomie 2017r. w związku z tym, że te środki, które były 

proporcjonalnie podzielone po stronie dochodów z tytułu tego dofinansowania, czy sfinansowania 

gdzie w 10 % tego zadania nie wpłynęły w ubiegłym roku. Tak samo nie zostały wydane 

wszystkie zaplanowane środki, z uwagi na to, żebyśmy przyjęli te kwoty do budżetu, to nastąpiło 

przesunięcie tego w miesiącach tego zadania i to się tutaj w czasie przesuwa na 2016r. W związku 

z tym też w dziale 750-95 przyjmujemy kwotę 15.444 zł z tego tytułu. I to by to było z tych 

głównych dochodów było wszystko. Nie będę Państwu mówiła, że został tam mały błąd o 2 zł 

zmniejszona kwota jednej części dotacji, ale to jest już takie kosmetyczne tutaj kwoty. Następnie 

wydatki ogółem. Wydatki ogółem budżetu zostały zwiększone o 1.000.000 zł w tych materiałach 

jakie Państwo macie 1.122.948,31 zł plus do tego podobnie jak dodaliśmy 10.000zł po dochodach 

10.000zł po wydatkach dodajemy, to jest wiązane z gospodarką odpadami. I skoro dodaliśmy   

mniejszą kwotę i do dochodów większe wydatki wiadomo, że deficyt nam się zwiększa o 

691.062,90zł. Może jeszcze parę słów powiem co na te 1.121.000zł wpłynęło głównych 

wydatków i tak o 650.100 zł zostały zwiększone wydatki inwestycyjne w części tutaj gospodarka 

i rolnictwo. Dotyczy to zwiększenia o 50.000zł wydatków na 3 etap kanalizacji w Dragaczu. Tutaj 

przyjmujemy 474.200 zł sfinansowanie zadania, które zostało zrealizowane w 2016 roku z tym, że 

odbiór był jak dobrze pamiętam 29 grudnia i po prostu nie było możliwości żeby to sfinansować 

2016 roku z uwagi na to, że zgodnie z umową mamy podpisany trzydziestodniowy termin 

płatności. Tym bardziej, że mieliśmy na to zadanie, planowaliśmy na to zadanie 940.000zł 

pożyczki, z tym, że pożyczka nie została pobrana w 2016r. w 100 %, z tego względu, że od chwili 

przekazania środków z pożyczki na konto gminy jest okres 14 dni przekazania tych środków do 

wykonawcy, dlatego została pobrana kwota tej pożyczki 226.510 zł w miesiącu styczniu. 

Następnie dopisano zadanie 113.600 zł na rozbudowanie wodociągów w Fletnowie, zostało 

pominięte w dokumentacji, w sumie jak dobrze tutaj pamiętam 4 posesje żeby to po prostu 

dokończyć, uzupełnić. Następnie przymierzamy się na opracowanie dokumentacji 12.300 zł na 

wodociągi i rozbudowę wodociągów w Dragaczu. Tutaj w niektórych działach jak na wodzie 

dokonano przeniesienia tylko między paragrafami i w pozostałych niektórych, pozostałych 

częściach budżetu miały miejsce podobne sytuacje z tego względu, że dosyć sporo wzrosła nam 

opłata na ubezpieczenie majątku i naszego mienia lub samochodów itd. No wiadomo jak jest, co 

na rynku się dzieje, ale tutaj wpływ na tą wysokości składek, no na pewno miała nasza 

szkodowości, która przez okres no nie chcę się cofać dalej jak 3 lata, to można powiedzieć, że to 

co żeśmy zapłacili już mamy wykorzystane. Znaczy się odzyskane, wykorzystane, odzyskane w 

wypłacanych szkodach itd. mamy jeszcze w trakcie, znaczy jest jeszcze niezakończona sprawa 

odszkodowania dla Pana strażaka z Stwolna, ale to po prostu będzie następowało po zakończeniu 

raczej tego leczenia. Chociaż też była tam przymiarka żeby spróbować może zaliczkować, bo 

przecież są koszty związane z rehabilitacją itd. żeby może część, może uda się żeby zapłacił 

ubezpieczyciel temu Panu, ale zobaczymy jak to dalej będzie się tutaj zmieniało. W transporcie 

tutaj dołożyliśmy 20.000zł na budowę ścieżki rowerowej wzdłuż drogi wojewódzkiej 272 na 

uzupełnienie czy opracowania dodatkowego projektu przebudowy, odbudowy nawierzchni 

dokumentacji związanej z odwodnieniem. Później może jeszcze Pani Wójt powie o inwestycjach 

już. Dopisano 20.000zł na przebudowę drogi w Dragaczu na przygotowanie dokumentacji żeby 

mieć już na drugi rok w razie dokumentację przygotowaną żeby składać ją o dofinansowanie. 

Zaplanowano budowę na razie jednego, no niestety jest to dosyć, wychodzi to, inne środki, jak to 

było pierwotnie zakładane progu zwalniającego na drodze w Dragaczu 33.150 zł. W gospodarce 

komunalnej też zwiększamy 8.800zł, tu jest 6.500zł o może jeszcze tutaj mi umknęło związane z 
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ubezpieczeniami choć tutaj może ominęłam, do ubezpieczenia majątek został ten ewidencyjny co 

mamy na ewidencji księgowej, wartość majątku została przeliczona w tzw. cenach 

odtworzeniowych, czyli te ceny są do ubezpieczenia przyjęte w takich cenach realnych, nie np. 

jak mamy budynki niektóre na mieniu w Grupie o wartości 20.000 zł po prostu one są przyjęte do 

ubezpieczenia w tzw. cenach odtworzeniowych. Informatyka, tutaj też mamy zwiększenie 

wydatków 6.400 zł z tego względu, że w 2016 roku mieliśmy zaplanowane dofinansowanie, czy 

finansowanie zgodnie z realizowaną umową programu „Wykluczeni”. Dorotka? Tak to się 

nazywa ten Internet. To nie zostało zapłacone w 2016 r. z tego względu, że powstały takie małe 

niedociągnięcia, niedomówienia, z Urzędu Marszałkowskiego. Po prostu teraz się zaczyna to 

wyjaśniać tak żebyśmy mogli zapłacić w tym roku i za 2016r. i za z 2017r. W administracji 

publicznej zwiększono 27, aha tu jeszcze to o tych dochodach mówiłam, w administracji 

zwiększono 27.516,96zł, to jest tak, Urząd 19.264, wynagrodzenia bezosobowe 7.000zł, 

dodatkowo przy okazji remontu jak mieliśmy pamiętacie Państwo, w projekcie budżetu, remont 

ścian na tym na korytarzu w budynku głównym, żeby przy tej okazji troszkę zrobić remontu z 

tymi schodami, które idą, prowadzą na piętro. Zwiększenie środków to tam nie duże środki na 

zakup garażu, bo ma trochę być większy, szerszy ten garaż dla policji. Został pominięty nie 

ukrywam,  5.904 zł na pełnienie funkcji pełnomocnika ds. ochrony informacji niejawnej i 

ubezpieczenia podobnie jak w innym dziale. Na rady sołeckie to też tam zostały nieduże też 

związane z ubezpieczeniem dwóch strażaków i tu już też wspominałam na opracowanie gminnego 

programu rewitalizacji, to te środki, które nie zostały wykorzystane w 2016r. zostały przesunięte 

do 2017r. i tu mamy 8.052 zł. Na bezpieczeństwie publicznym zrobiliśmy takie troszkę tutaj 

zmiany. Mieliśmy w projekcie budżetu planowane na 28.700 zł na remont OSP w Zajączkowie. 

Obejmował jak dobrze pamiętam, drzwi te duże, dach i ściany. Jest tym roku były zaplanowane 

remonty instalacji i okna. Pieniądze, które były zaplanowane w budżecie okazały się to są 

niewystarczające. Po rozeznaniu ceny na rynku, że to nie wystarczą te środki i może ewentualnie 

by można było to skumulować te 2 zadania, ale z tego względu to był koniec roku, doszliśmy tutaj 

po analizie do takich wniosków, skoro nie wydamy, a zostaną niewykorzystane środki, planowane 

na wydatki na OSP to zastanawialiśmy się i połączyliśmy te zadania, które miały być w ubiegłym 

roku, te zadania planowane na 2017r. i planujemy wydatki w kwocie 42.000 zł, ale traktujemy 

jako modernizację remizy OSP w Zajączkowie i traktujemy jako zadanie inwestycyjne, czyli w 

sumie zmniejszamy o 28.700 zł wydatki bieżące, a zwiększamy na 42.000zł to wydatki 

inwestycyjne na straże. Co tu jeszcze mamy. W oświacie też zostały dokonane zmiany. 

Zwiększono środki na 41.618 zł. Tutaj też mamy takie sytuacje w każdej części, czy w każdej 

jednostce, że zostały zwiększone środki na ubezpieczenia majątku. Zostały też zwiększone środki 

na odpis zakładowego funduszy świadczeń socjalnych z tego względu, że jednostka, która 

przyjęła do projektu budżetu ten podstawowy odpis, czyli 1.100 zł jest to niewystarczające, bo ten 

odpis jest o 90 zł ma być większy na 2017r. w związku z tym zostało to przeliczone i zostało to 

zwiększone. Ponadto w Gimnazjum zostały zwiększone środki ogółem powiem, co to są 

pochodne od wynagrodzenia 8.530zł dla nauczyciela, dla dzieci, wynagrodzenie pochodne dla 

pomocy nauczyciela, uciekło mi słowo, dla pomocy nauczyciela dla dzieci cudzoziemskich to jest 

8.530zł, tu już nie będę się powtarzać, w tych ubezpieczeniach i tych socjalnych, to tak tutaj 

prawie w każdej części tej budżetowej w Szkole Podstawowej w Dragaczu oprócz tych 

ubezpieczeń i tego socjalnego, zostały zwiększone środki na wynagrodzenia i na pochodne 

związane są z tą osobą 22.837 zł to jest na wynagrodzenie pochodne dla nauczyciela 

wspomagającego w szkole podstawowej w Dragaczu. Ochrona zdrowia tam zostały zwiększone 

środki 17.676 zł, dochody związane z tym, że środki planowane, które przechodzą z roku na rok 

na program przeciwdziałania alkoholizmowi i narkomanii nie zostały wykorzystane w 2016r., 

więc zgodnie z zasadą żeby nie były na inne cele przeznaczone, są zwiększone wydatki. W 

pomocy społecznej to jest tutaj te przesunięcie lub zwiększenie środków związane z 

ubezpieczeniem. Pozostałe zadania z zakresu polityki społecznej, to jest ośrodek pomocy realizuje 

zadanie z środków unijnych przez 3 lata, zaczynając od 2016r. do 2018r. też w związku z 

opóźnieniami wejścia, rozpoczęcia działań tych w 2016r. No niestety tak to się przeciągało 

podpisanie umowy z Marszałkiem i kwotę 41.251,35 zł zostają zwiększone wydatki w 2017 roku, 
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pozostała część niewykorzystanych przechodzi na 2018r. żeby to zadanie zrealizować. Rodzina 

mamy teraz nowy rozdział. Tutaj takie drobne kosmetyczne zmiany w tym socjalnym 4.836 zł 

zostanie zwiększone środki na świadczenia społeczne w świadczeniach rodzinnych. Tam nam 

wkradł się błąd w rozliczaniu dotacji na zadania zlecone. Zostało to sprostowane. Gospodarka 

komunalna i ochrona środowiska tutaj mamy, w ZUK-u zostały przeniesione też na 

ubezpieczenia, to tam na tą chwilę z uwagi na to, że po prostu w ZUK-u mamy troszkę inną 

sytuację, zostały zmniejszone wydatki na zakupy. Na razie zostały zwiększone na ubezpieczenie, 

dopisano, czy przyjmujemy nowe zadania w budżecie w kwocie na 2017r. w kwocie 44.000 zł, 

związane z dofinansowaniem, czy dla udzieleniem dotacji osobom fizycznym na budowę 

oczyszczalni przydomowych oczyszczalni. Jest to program będziemy go przyjmować, podzielony 

na 4 lata. Pani Wójt przekazie bliższe informacje o przydomowych oczyszczalniach i gospodarka 

odpadami, to już Państwu mówiłam tam 10.000 po stronie dochodów i po stronie wydatków tego 

nie macie tutaj w materiałach. Też Pani Wójt powie o sytuacji przetargowej i w tym zwiększamy 

o tutaj w tych materiałach 144.500 zł zabezpieczając o ile otrzymamy środki na realizację 

remontu, czy adaptacji Gminnego Ośrodka Kultury, to tutaj na tą chwilę zabezpieczamy 147, 

czyli zwiększymy o 144.500 zł żeby mieć ten udział gminy. Zobaczymy, jakie dalsze będą skutki, 

w tym realizacji tego budżetu. Proszę Państwa o ile zwiększyliśmy ten budżet, deficyt budżetu o 

691.062,91 zł mamy o 5.895.968,79 zł z tym, że zmieniamy źródła sfinansowania. Na chwilę 

opracowywania tych autopoprawek mogliśmy sobie już pozwolić na wstępne wyliczenia jak może 

nam się zamknąć rok 2016. On jeszcze troszkę ulegnie zmianom. Ostatnie sprawozdania od 

Ministra otrzymamy w połowie lutego, ale uważam, że już dużo nie powinny się zmienić. Tak te 

5.895.968,79 zł planujemy sfinansować z nadwyżki budżetowej z lat poprzednich w kwocie 

1.569.578,79 zł; wolnych środków 1.068.880 zł, pożyczki i kredyty 3.257.510 zł i tutaj 

zmniejszamy kredyty głównie te komercyjne, na co nam się tylko na tą chwilę udało zmniejszyć. 

Zadłużenie też by nam się zmniejszyło na koniec 2017 roku, wynosiło by tutaj o ile byśmy 

wszystkie pożyczki pobrali 4.326.979 zł. Tak chyba ogólnie powiedziałam tutaj o tych 

autopoprawkach. Teraz może jeszcze Pani Wójt coś od siebie.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Skarbnik. Jeszcze raz głos 

zabierze Wójt Gminy. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – dziękuję. Ja może proszę Państwa przedstawię w skrócie 

najważniejsze nasze plany i wydatki inwestycyjne. Oczywiście Radni doskonale je znają na 3 

komisjach budżet był bardzo dokładnie analizowany i omawiany, ale nasza sesja jest jawna. 

Oglądają nas także mieszkańcy i myślę, że inwestycje to jest to, co mieszkańców interesuje 

najbardziej. Więc nie tyle dla Radnych, którzy doskonale wiedzą o czym mówimy, ale dla 

wszystkich mieszkańców, co planujemy w tym roku przede wszystkim zrobić. Po pierwsze 

ruszamy z kanalizacją sanitarną w Dragaczu III etap. Został w końcu rozpisany konkurs 

marszałkowski. Nie czekamy na jego rozstrzygnięcie, nie czekamy na wyniki. Rozpisujemy 

przetarg i już za moment, zaraz po uchwaleniu budżetu, ponieważ zgodnie z zasadami RPO 

możemy inwestycję rozpocząć nie wolno nam jej tylko skończyć do momentu rozstrzygnięcia 

konkursu o dofinansowaniu. Całkowity koszt w tym roku, to będzie 855.612 zł. Staramy się 

oczywiście o dofinansowanie z RPO w wysokości 64 %. Chcemy przygotować dokumentację na 

budowę sieci wodociągowej i kanalizacyjnej w Starych Marzach. Na to zabezpieczmy 25.000 zł 

to są tereny inwestycyjne. Trudno żeby przychodzili do nas inwestorzy, jeżeli tereny nie będą 

uzbrojone. Na razie myślimy o przygotowaniu dokumentacji. Ja nie będę wymieniać wszystkich 

inwestycji, bo jest ich sporo wymienię tylko te najważniejsze. Dalej, rozbudowa odcinka sieci 

wodociągowej wraz z przyłączami w części miejscowości Fletnowo. To o czym mówiła Pani 

Skarbnik 4 posesje zostały pominięte w projekcie, który już mieliśmy gotowy, który 

zrealizowaliśmy. Chcemy je teraz dobudować jak gdyby w systemie zaprojektuj i wybuduj mamy 

na to 113.600 zł zabezpieczone. Chcemy przygotować dokumentację rozbudowy sieci 

wodociągowej w Dragaczu w 2 odcinkach. Chodzi o pociągnięcie w drodze gminnej wodociągu, 

do którego będą mogli się przyłączać mieszkańcy nowo powstających posesji. Na to 

przeznaczamy 12.300 zł. Zaczynamy, przepraszam, dotujemy budowę modernizację drogi 

powiatowej z Wielkiego Lubienia w kierunku Nowego. Nas dotyczy to na odcinku Wielkiego 
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Lubienia i Zajączkowa. Dotujemy tą drogę wysokości 850.000 zł, w tym praktycznie w całości 

pokrywamy koszty budowy chodnika w miejscowości Wielkie Zajączkowo w wysokości chyba 

350.000 zł jak dobrze pamiętam, albo 300.000zł, a pozostała kwota to dofinansowanie do 

modernizacji drogi. Chcemy wybudować ścieżkę rowerową wzdłuż drogi wojewódzkiej 272 od 

ronda Dolnej Grupie do Grupy. Ma lada chwila być rozpisany przetarg, przygotowujemy się do 

tego przetargu. Liczymy, że będzie nas to kosztowało 905.000 zł. Oczywiście też staramy się o 

dofinansowanie z RPO. Zaczynamy przebudowę drogi Michale do Górnej Grupy, to jest droga 

bardzo często uczęszczana przez mieszkańców Michala, Bratwina, Wielkiego Stwolna, tzw. 

„droga zakładowa”, jak dobrze pamiętam. Tam był zmodernizowany most na rzece Mątawie. 

Chcemy podzielić tą modernizację, utwardzenie tej drogi na 2 etapy. 1 etap w tym roku, 2 etap w 

przyszłym roku z dofinansowaniem z FOGR-u. O dofinansowanie z FOGR-u możemy się starać 

do jednego kilometra, nawet niespełna, w ciągu jednego roku stąd pomysł na to, żeby tą drogę 

utwardzić w 2 etapach. Chcemy rozbudować drogę gminną, nie rozbudować przepraszam. 

Przygotowujemy dokumentację na utwardzenie 2 dróg w Dragaczu. Mianowicie począwszy od 

wjazdu przy stacji Generon w kierunku Zakładu Lakierniczego Pana Brzezińskiego i odbijając 

tam w prawo w kierunku drogi wojewódzkiej do miejscowości Michale. To 1 odcinek i 2 odcinek 

od wjazdu przy Urzędzie Gminy w kierunku osiedla w Dragaczu. W tym roku chcemy 

przygotować dokumentację żebyśmy w przyszłym roku byli gotowi stanąć do konkursu z jedną 

drogą do „schetynówki”, a z drugą drogą myślę, że jeśli zostanie rozpisany konkurs, to będziemy 

się starali o dofinansowanie z PROW-u. Mamy nadzieję, że skoro kończymy kanalizację w tym 

roku w przyszłym roku możemy już przystępować do sukcesywnego utwardzania dróg w 

Dragaczu. Postępując krok w krok za kanalizacją. Musimy to w tym roku dokończyć jak gdyby 

utwardzenie drogi w miejscowości Dragacz-Michale. Zrobiliśmy tam w tym roku 2 odcinki. 1 

dofinansowany z PROW-u od Poczty, od sklepu ogrodniczego Państwa Zawiślak w kierunku jak 

gdyby w głąb osiedla w Michalu. To było dofinansowanie z PROW-u. Kawałek dalej tzw. droga 

lubelska. Dofinansowanie z FOGR-u. Przypominam z funduszu ochrony gruntów rolnych można 

utwardzać drogi, przy których położone są tereny rolne. Dlatego droga lubelska, gdzie tych 

terenów rolnych było sporo i Urząd Marszałkowski nam ten odcinek zatwierdził. Nie 

utwardziliśmy jak gdyby zakrętu, fragmentu odcinka drogi pomiędzy PROW-em, a FOGR-em, 

nie zrobiliśmy tego, ponieważ nie były uregulowane stosunki własnościowe. Jak przystępujemy 

do utwardzania dróg oczywiście zaczynamy od wytyczenie pasa drogi i no może przesadzę, ale w 

90 % przypadków okazuje się, że droga przebiega inaczej niż powinna, tak. Ludzie ujeżdżą drogę 

zwyczajowo na jakimś odcinku, a okazuje się, że ona w papierach przebiega zupełnie inaczej. Nie 

można stanąć do konkursu bez pełnej dokumentacji, a pewnych zmian nie można przeprowadzić 

od tak sobie. Akurat w przypadku Michala okazało się, że na drodze stoi słup energetyczny, że 

droga jest wyjeżdżona w miejscu, które należy do prywatnego właściciela, a droga gminna 

przebiega tam, gdzie ten słup stoi. Więc musieliśmy dokonać zamiany gruntów. To oczywiście od 

strony formalnej trochę trwało. W tym roku po prostu dokończymy ten kawałek. Zrobimy to już 

na własny koszt 89.300 zł. Przebudowujemy drogę gminną w miejscowości Fletnowo stanęliśmy 

ponieważ w tym roku zrobiliśmy wodociąg, stanęliśmy w tym roku właściwie w ubiegłym roku, 

jesienią do konkursy z tzw. „schetynówek” i chcemy zaraz po zakończeniu inwestycji, takich jak 

wodociągi, czy kanalizacja, utwardzać drogi na osiedlach. Stąd pomysł żeby starać się o 

dofinansowanie ze „schetynówek” dla Fletnowa. Okazało się, że jesteśmy na, jak dobrze 

pamiętam 39 miejscu, a dofinansowanie otrzymało 21 dróg. Przy czym wygląda to tak, że w 

„schetynówkach” jest określona pula. Najpierw dzieli się ją między te drogi, które zajęły pierwsze 

miejsca. Nasza droga, no powiem szczerze ona się tak idealnie w te kryteria nie wpisywała. 

„Schetynówki” mają wymagania bardzo wysokie np. dużo punktów można dostać za budowanie 

wysepek po środku drogi, żeby mieszkaniec bezpiecznie mógł przekroczyć drogę. No ciężko 

startować ze starym osiedlem, gdzie drogi miejscami nawet 4 m nie mają, więc gdzie tu mówić o 

budowaniu wysepek, tak i tak zrobiliśmy wszystko co w naszej mocy, żeby te kryteria spełnić, ale 

proszę Państwa w zeszłym roku np. „schetynówkę” otrzymaliśmy na ulicę Pocztową i wygląda to 

tak, że jesteśmy zobligowani, ci, którzy otrzymali dofinansowanie do jak najszybszego 

zorganizowania przetargów. Z tych przetargów zawsze powstają oszczędności. W zeszłym roku 
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były to oszczędności rzędu 50 %, a nawet więcej. Natychmiast przeliczana jest pula, która jeszcze 

zostaje i następnym w kolejce znowu każe się tak, jak najszybciej organizować przetargi, żeby 

było wiadomo ile tych pieniędzy zostało. Jak dzwoniliśmy w zeszłym roku w listopadzie zapytać, 

ile dróg dostało dofinansowanie poza tymi, które pierwotnie jak gdyby się załapały. To w 

listopadzie nam powiedziano, że w tej chwili dofinansowano 14-tą z rzędu drogę spoza listy i 

nadal organizuje się przetargi. No, więc myślę, że mamy, szansę mamy, bardzo mocno będziemy 

trzymać kciuki. Jeśli nie, no „schetynówka” ma to do siebie, że dofinansowuje inwestycje w 50 

%. My mamy pieniądze na 50 %, tak. Jeśli nie dostaniemy tego dofinansowania, to podzielimy 

inwestycję na 2 etapy i zrobimy 50 % w tym roku, 50 % w przyszłym. Dalej, kolejny wydatek, 

gdzie ja tu jestem. No właśnie ta „schetynówka” to kwota 1.785.921 zł, a druga droga 

wymieniona dla Fletnowa 562.225 zł to jest droga prowadząca od drogi krajowej, do firmy 

Limpol. Pracujemy nad porozumieniem prawnym między gminą, a właścicielami firmy Limpol, 

którzy w 50 % chcą tą drogę dofinansować. Dalej, to o czym również mówiła Pani Skarbnik, 

zabezpieczyliśmy 33.150 zł na próg zwalniający na drodze w Dragaczu. Chodzi o osiedle. 

Okazało się, że progi są dużo droższe, niż wstępnie wyliczyła nam firma remontująca drogi. Są 

dużo droższe dlatego, że przepisy nakazują nam postawić znaki na utwardzonej drodze 20 m 

przed garbem i 20 m za. Więc to jest przeszło 40 m utwardzenia. No nie zrobimy od razu 

niezliczonej ilości takich progów. Zobaczymy czy one zdadzą egzamin, czy mieszkańcy będą 

zadowoleni. Jeśli tak, pomyślimy o następnych. Wybudujemy te progi w taki sposób żeby one się 

wpisywały w utwardzenie dróg po położeniu kanalizacji, żeby nie trzeba jej było oczywiście 

potem rozbierać. Będzie położony nowy chodnik z kostki polbrukowej na Libeckiego, ale to z 

funduszu sołeckiego. Funduszu sołeckiego może nie będę czytać, bo to nie ma sensu. Każda 

miejscowość wie jakie ma plany. Natomiast modernizacja OSP w Wielkim Zajączkowie, też to o 

czym mówiła Pani Skarbnik. Chcemy to połączyć z odmalowaniem od razu świetlicy we 

Fletnowie, myślę, że wtedy, w Zajączkowie, wtedy tam koszt oczywiście będzie rozsądniejszy. 

Myślę jeden wykonawca za jednym zamachem ściągając cały sprzęt powinien dać korzystniejszą 

cenę. Modernizacja pomieszczeń Szkoły Podstawowej w Grupie wydajemy tutaj 1.152.000 zł na 

gruntowny remont Szkoły Podstawowej w Grupie. Ma on być zrobiony tak jak w Michalu. 

Całkowita wymiana instalacji elektrycznej, centralnego ogrzewania, kotłowni, odnowienie ścian, 

podłóg. No mamy ładny projekt myślę, że szkoła będzie nie do poznania i że będzie naprawdę 

jedną z najpiękniejszych szkół w okolicy. Z tego, co Państwo pamiętacie wszyscy odwiedzający 

szkołę w Michalu, gimnazjum, zwłaszcza kuratorzy ci, którzy odwiedzają dużo szkół mówią, że 

jest to najładniejsza szkołach w województwie kujawsko-pomorskim. Grupa będzie miała szansę 

rywalizować z Michalem. Druga albo pierwsza, nie wiadomo. Budujemy, rozpoczynamy budowę 

przedszkola w Grupie. Konkurs z preselekcji został rozstrzygnięty. Mamy pozytywną opinię. 

Startujemy teraz do tego konkursu właściwego i tak samo jak w przypadku kanalizacji, nie 

czekamy na wyniki właściwego konkursu, zaczynamy budowę. Nie możemy jej skończyć do 

momentu rozstrzygnięcia, więc najwyżej będziemy zwlekać z nie wiem, ze wstawieniem 

przysłowiowego ostatniego okna do momentu rozstrzygnięcia konkursu. Też staramy się o 

dofinansowanie z RPO. Przedszkole powstanie w Grupie przy szkole. Budowa placu zabaw przy 

Przedszkolu w Górnej Grupie. Tam plac zabaw absolutnie nie spełnia jakichkolwiek norm w tej 

chwili. Dzieci na wiosnę doczekają się najszybciej jak to będzie możliwe, jak tylko pogoda 

pozwoli nowego, pięknego placu zabaw za 37.500 zł. Budowa przedszkola to koszt 1.036.370 zł. 

Dalej, utwardzenie placu manewrowego przy gimnazjum w Michalu 86.000zł. Pani Dyrektor 

wnioskuje, dzieci toną w błocie wychodząc z autobusów przepraszam, potem to błoto wnoszą do 

szkoły, no więc utwardzamy plac. Modernizacja energetyczna wraz z przebudową kotłowni w 

Gminnej Przychodni w Dolnej Grupie w wysokości 744.240 zł. Oczywiście też z 

dofinansowaniem z RPO. Kolejny nasz projekt wpisany w Strategię Rozwoju Powiatu 

Świeckiego. Każda gmina Państwo wiecie ma możliwość pozyskania funduszy unijnych w 

ramach tzw. polityki terytorialnej. My wyznaczyliśmy kilka priorytetowych dla nas inwestycji. To 

była właśnie budowa kanalizacji w Dragaczu, to była budowa Przedszkola w Grupie, to była 

budowa ścieżki rowerowej od ronda do Grupy i modernizacja przychodni zdrowia, która jest 

konieczna, ponieważ jak monituje Pani Dyrektor, no grozi naprawdę po prostu katastrofą. Piec, 
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komin są w takim stanie już od kilku lat, że właściwie inspektor nadzoru budowlanego w każdej 

chwili może nakazać zamknięcie przychodni zdrowia, a zamknięcie przychodni zdrowia choćby 

na 1 dzień oznacza utratę kontraktu z NFZ-tem. Więc tutaj naprawdę nie ma o czym mówić 

musimy wymienić centralne ogrzewanie, musimy wymienić całą sieć centralnego ogrzewania, 

komin nowy wybudować. Do tego przystępujemy w tym roku. Zaczynamy inwestycje chociaż do 

konkursu znów staniemy dopiero w połowie roku. Z termomodernizacją zewnętrzną budynku 

wstrzymamy się do momentu rozstrzygnięcia konkursu, to jest oczywiście koszt łączny. Koszt 

wymiany centralnego ogrzewania, budowy komina i zewnętrznej termomodernizacji. Gminny 

program budowy oczyszczalni przyzagrodowych. O tym przy okazji uchwały jeszcze najwyżej 

powiedzieć może Pani Justyna Piwowarczyk. Pani inspektor, która przygotowywała projekt tego 

programu. Chcemy go rozłożyć na 4 lata. Rocznie po 44.000zł. Będziemy dofinansowywać 

budowę przydomowych oczyszczalni ścieków dla mieszkańców, ale tylko na tych terenach, gdzie 

nie ma kanalizacji, tak. Dlaczego taki pomysł, żeby stworzyć gminny program i żeby z gminnych 

pieniędzy dofinansowywać? Myśleliśmy wstępnie o tym żeby przystąpić do projektu unijnego, ale 

na łączną liczbę chyba, czy przeszło 30 zainteresowanych, jak dobrze pamiętam, warunki 

techniczne spełniłoby tylko 10 osób. Więc to jest zbyt mała liczba, żeby przystępować do projektu 

unijnego. Natomiast w tej chwili rozkładając stąd ten pomysł na 4 lata, dajemy mieszkańcom czas 

na to, żeby się zastanowili, żeby może zastanowili się nad lokalizacją lepszą dla takiej 

oczyszczalni ścieków. W każdym razie, każdy kto będzie chciał, będzie miał szansę zyskać 50 % 

dofinansowania do samego urządzenia takiej oczyszczalni przydomowej. Budowa oświetlenia 

ulicznego. Odbył się już przetarg, czytałam na początku sesji. Został rozstrzygnięty. Bardzo się 

cieszymy, nasza miejscowa firma INEL, tu im należy naprawdę podziękować za dobrze 

rozumiany lokalny patriotyzm. Dała cenę prawie o połowę niższą od ENE-i. No nie ma o czym 

mówić, cieszymy się. Lokalny wykonawca, więc będzie robił dla sąsiadów. Myślę, że zrobi to 

naprawdę porządnie, a jak nie, to będzie musiał naprawiać, więc myślę, że się postara. Wszystkie 

miejscowości są tym projektem objęte. Wszystkie miejsca wskazane przez sołtysów i przez nas, 

będą objęte tym projektem. Więcej, to jest zrobione na zasadzie, ten przetarg, „zaprojektuj i 

wybuduj”, czyli w momencie, kiedy firma INEL wykona projekt, to już rozmawiałam o tym 

wstępnie z właścicielem firmy, ten projekt zostanie wyłożony do wglądu. Wszyscy Sołtysi i 

Radni zostaną o tym poinformowani i każdy, kto będzie chciał jeszcze coś ewentualnie tam 

zmienić, to  będzie na to taki moment, żeby do tego projektu ewentualnie nanieść jakieś poprawki. 

Także jeszcze w razie czego będzie się można skonsultować. Ja też na swojej stronie na 

facebooku i na stronie oficjalnej Urzędu, poinformuje. Także no to trochę potrwa tak. Myślę, że to 

będzie taka późna wiosna, ale na pewno jeszcze będziecie mieli Państwo wgląd do projektu. 

Montaż instalacji fotowoltaicznych pompy ciepła w budynkach mieszkalnych na terenie gminy 

Dragacz. To jest projekt adresowany do osób prywatnych, które były zainteresowane tym, które 

przyszły na spotkanie z prywatną firmą, która oferuje pomoc. My jedynie możemy tutaj 

pośredniczyć w napisaniu konkursu, wniosku konkursowego o dofinansowanie unijne. 

Przebudowa świetlicy wiejskiej we Fletnowie. O tym była mowa, bo to razem z OSP i momencik. 

Na, której stronie jestem? I co my tu jeszcze mamy. Budowę wiaty za budynkiem GOKSiR-u za 

23.000 zł to dwie wiaty. Chcielibyśmy żeby powstały, nie to z funduszu sołeckiego. Dwie wiaty , 

o dobra w 36., tam są wymienione dwie wiaty, które miałyby powstać przy boisku dużym za 

GOKSiR-em. Miałyby wyglądać praktycznie identycznie, jak ta wiata, która powstała przy 

świetlicy w Wielkim Stwolnie. Naprawdę bardzo fajnie wykonana. Bardzo, myślę, trwała, taka 

estetyczna i przede wszystkim bardzo atrakcyjna cenowo. Myślę, że to będzie jakieś rozwiązanie 

na imprezy typu Dni Dragacza, czy dożynki. W tym roku była taka ulewa, takie wiatrzysko, że 

wszyscy obecni na dożynkach trzymali namioty i no ciężko jest organizować imprezy, które 

kosztują bardzo dużo, ciężko jest zapraszać zespoły muzyczne, które kosztują bardzo dużo i 

modlić się za każdym razem żeby przypadkiem nie padało. Jeśli w tym roku wybudujemy dwie 

wiaty, w przyszłym roku może dwie, to właściwie mamy problem załatwiony, a koszt jeśli dobrze 

pamiętam może mi Pani, Pani Ewo przypomnieć ile wasza? 24.000 jedna wiata. To jak na wiatę, 

która ma 49 m2, to jest naprawdę dobra cena. Dalej, budowa parkingu przy placu zabaw w Grupie 

na osiedlu. Głównie z myślą o rodzicach, którzy przywożą dzieci do szkoły i docelowo będą 
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przywozić do przedszkola. Budowa placu zabaw w Dragaczu. To też finansuje Urząd Gminy. 

Dragacz jest ostatnią miejscowością, która ze względu na to, że nie miała swojej działki, nie miała 

placu zabaw finansowanego z Urzędu Gminy. W tym roku, taki plac zabaw stanie. Dziękuję.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Wójt. Obecnie proszę 

Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 

Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. Z tym, że tak mamy do 

głosowania najpierw ja za chwilę jeszcze powiem autopoprawki do budżetu te, które żeśmy 

analizowali w ubiegłym tygodniu na wszystkich posiedzeniach komisji i na koniec już uchwałę nr 

XVII/157/17  tak. Także proszę Komisję Rozwoju Gospodarczego i Finansów o opinię. 

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem poprawek i budżetu na 2017 rok. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Zastępcę Przewodniczącego 

Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o 

przedstawienie opinii dotyczącej tych dwóch aktów. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem poprawek i budżetu na 2017 rok. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego 

Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii 

dotyczącej projektu uchwały i autopoprawek. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem poprawek i 

budżetu na 2017 rok. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Mam pytanie. Czy są uwagi lub zapytania 

do projektu budżetu na 2017 rok? Pani Radna Karolina Kuchta, proszę.  

Radna Pani Karolina Kuchta – ja właściwie do budżetu i do wieloletniej prognozy. Zadłużenia na 

31 grudnia planuje się w kwocie 4.326.980 zł wskaźnik spłaty zobowiązań został spełniony. Ja 

bym chciała taką jasną, wyraźną deklarację, do jakiej kwoty zadłużenia ten wskaźnik jest 

zachowany? 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – znaczy kiedyś obowiązywały takie zasady i przepisy, że 

dopuszczalne jest zadłużenie w 60 % stosunku do dochodów. W tej chwili jest to przeliczany 

zupełnie inaczej, właściwie nie ma jasnych kryteriów, ale i tak przeliczamy to i na dzień 

dzisiejszy, tak jak Pani mówi, właściwie nie na dzień dzisiejszy, a na 31 grudnia nasze zadłużenie 

wyniosło by 13,60 %. Myślę, że do 20 % jest to granica rozsądna. Poza tym, jeśli chodzi o 

zadłużenie to pamiętajcie Państwo, że my się teraz zadłużamy żeby zainwestować i wybudować, a 

za rok np. zaczną spływać finanse unijne, będące jak gdyby zwrotem z dofinansowania. No mamy 

ten i przyszły rok bardzo ciężki. Musimy się z tym liczyć mamy prawie 4.000.000 zł do 

wykorzystania z funduszy unijnych. To byłoby myślę wielką głupotą, żeby z tego nie skorzystać. 

Dlatego my musimy się teraz mocno sprężyć, żeby wykorzystać ile się da. Zainwestować, a 

potem odzyskać pieniądze. 

Radna Pani Karolina Kuchta – moje pytanie miało na celu jakby takie ucięcie plotek jakiś takich 

dezinformacji, że zadłużamy zbytnio gminę. Czyli Pani Skarbnik, czyli 4.326.000 zł, to jest cały 

czas jest ten wskaźnik oczywiście zachowany, a do kwoty Pani powiedziała 13.000.000 tak 

naprawdę? 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – to znaczy my w tej chwili mielibyśmy na koniec roku 

13,60 % zadłużenia w stosunku do dochodów. Myślę, że to jest ciągle bardzo rozsądna granica. 

Pilnujemy, a na zadłużenie bezmyślne Pani Skarbnik by nigdy nie pozwoliła. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – wszystko tak? Ja jeszcze mam pytanie. Czy 

do projektu budżetu gminy na 2017 rok są pytania? Pan Zakrzewski Jerzy proszę do mikrofonu i 

Panie Jerzy. Słucham, nie rozumiem. Chciałbym żeby konkretnie, o które pozycje chce Pan coś 

wiedzieć, bo Pan już nie zmieni nam projektu, bo komisje debatowały dwukrotnie i przed chwilą 

żeśmy opinie słyszeli komisji, także nie ma mowy o jakiś tam zmianach w projekcie budżetu. Za 
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chwilę będziemy głosować, ale niech się Pan się wypowie proszę bardzo. Proszę do mikrofonu i 

proszę o uszanowanie naszego czasu. Dziękuję ślicznie. 

Mieszkaniec Dolnej Grupy Pan Jerzy Zakrzewski – tak dziękuję. Jako były radny to jestem 

zaskoczony tak wysokim deficytem w ciągu tych 4 lat poprzednich, to był za te 4 lata tak wielki 

deficyt. Nie wyobrażam sobie żeby za 700.000 zł robić remont, gdzie są rury stalowe do 

kominów, gdzie są nowe technologie i za 1.000.000 zł stawiamy nowe przedszkole, a tutaj prawie 

1.000.000 zł wydajemy na obiekt, który ma wartość może rzędu 100.000-120.000 zł jego 

wartości. Prawo budowlane mówi wyraźnie, nie można obiektu przeszacowywać więcej jak 70 %, 

to jest pierwsze. Drugie, budowa ścieżki rowerowej. My jesteśmy na terenie parku 

nadwiślańskiego. Dlaczego mamy mieć wszystko w asfalcie, czy w polbruku? Niech zostanie coś 

tutaj żywej ziemi, piasku żeby tym rowerem troszkę popracować, zmniejszyć to uważam o 

połowę. Żeby wyznaczyć jakieś tam dosypać tam ziemi, i tak dalej. To jest przesada. 

Modernizacja Szkoły Podstawowej. Moje 4, ode mnie 4 dzieci chodziło do tej szkoły. Uważam, 

że jest to obiekt z lat siedemdziesiątych i nie wymaga tak gruntownych zmian. Tam wystarczy 

500.000 zł na remont. Takie, który ten temat pokryje. Tam chodziły dzieci. Nikt nie widział 

poprzednio, że chodziły do szatni przy sali gimnastycznej, że chodziły na dwie zmiany. Tego nikt 

nie widział do tej pory. Następna sprawa. Według moich szacunków można deficyt zmniejszyć o 

2.000.000 zł i tak bym proponował Panowie Radni i Panie. Przeliczcie to, to o są nasze, 

mieszkańców pieniądze. Chcecie nas utopić? Dziękuję na razie. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Panu Jerzemu Zakrzewskiemu za 

zabranie głosu. Niech Pani Wójt odniesie się do tej wypowiedzi, proszę bardzo.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – no więc, po pierwsze wysokość deficytu rzeczywiście 

wcześniej była niższa aniżeli teraz, ale też wysokości inwestycji była nieporównywalna z tymi, 

które dzieją się teraz. Myślę, że mieszkańcy wybierając mnie na Wójta Gminy Dragacz wyraźnie 

wypowiedzieli się, jak i czego oczekują. Przede wszystkim wzrostu inwestycji, drogi i mnóstwo 

innych ważnych inwestycji z punktu widzenia interesu społecznego. Panie Jerzy nie chcę być 

niegrzeczna, Pan chciałby obniżyć wydatki. Chciałby Pan mieć mniejszy deficyt. Pana 

mieszkańcy na radnego nie wybrali, więc ta propozycja, którą Pan w tej chwili przedłożył, no 

niestety nie ma społecznego poparcia. Pan przegrał walkę o społeczne poparcie. Pana pomysły no 

mogą być przez Pana wypowiedziane. Natomiast decydują Radni, ludzie, których wybrali 

wyborcy. Po drugie. Proszę naprawdę nie mówić, że coś zostało przeszacowane, bo najpierw jest 

sporządzony projekt przez ludzi, którzy mają do tego uprawnienia. Potem tworzony jest 

kosztorys, także przez ludzi, którzy mają do tego uprawnienia, którzy się pod tym podpisują z 

pełną świadomością konsekwencji prawnych. Opowiadanie, że szkoła w Grupie nie wymaga 

remontu i że wystarczy 500.000 zł jest po prostu śmieszne, ponieważ w dzisiejszych czasach nie 

ma klasy, w której można by się uczyć bez komputerów np. tak. Wymiana sieci instalacji 

elektrycznej kosztuje więcej, bo trzeba wykuć ściany, a potem te ściany trzeba na nowo 

pomalować zatynkować i wymienić całą sieć. Mówi Pan o rzeczach, o których najwyraźniej nie 

ma Pan wielkiego pojęcia. W momencie, kiedy powstaje kosztorys jest on podstawą do 

sporządzenia specyfikacji przetargowej. Do przetargu mogą stanąć wszystkie firmy jakie chcą, a 

wygrywa ta firma, która sobie to przeliczy najlepiej jak się da i która zaoferuje nam najniższą 

kwotę. Te kwoty, które są w budżecie zaplanowane wynikają z kosztorysów. Zawsze po 

przetargach następują oszczędności. No prawie zawsze. Przetarg na wywóz odpadów, odbiór 

odpadów może jest tutaj wyjątkiem, tak, ale normalnie następują oszczędności. Ci, którzy biją się 

w przetargu o wykonanie danej usługi, prywatni właściciele firm, oni naprawdę potrafią liczyć. 

Jeśli można z tych cen zejść, to ja Panu gwarantuję, że oni znajdą i my nie wymyślamy cen z 

księżyca i potem tych pieniędzy bezmyślnie nie wydajemy. Proszę mi wierzyć, że na sali wśród 

Radnych siedzą tylko i wyłącznie odpowiedzialni ludzie, którzy każdą złotówkę oglądają zanim 

podniosą rękę w głosowaniu. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Pan Radny Pilarski 

proszę. 

Radny Pan Rafał Pilarski – Panie Jerzy ma Pan prawo mieć twoje zdanie, każdy ma prawo mieć 

swoje zdanie na temat tego budżetu, ale dzisiaj to już nie jest czas, żeby go zmieniać, bo trzeba go 
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przyjąć, bądź odrzucić oczywiście. Czas na zmiany był na komisjach. Pan jako Radny, wie Pan 

doskonale, że jest szeroko omawiany budżet na komisjach. Już w listopadzie mógł on być, bo Pan 

wie o tym dobrze. Informacje są podawane. Mógł Pan być na tych komisjach, zabrać głos, złożyć 

wniosek, jako mieszkańcy. Rada by rozpatrzyła to. Dzisiaj już na te wnioski za późno. Dziękuję. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – dobrze, ja tylko jedno zdanie, bo Pan Jerzy mówił o ścieżce 

rowerowej i o parku krajobrazowym. Oczywiście my wiemy, że jesteśmy w parku krajobrazowym 

i ci, którzy zatwierdzają projekt ścieżki również wiedzą i ścieżka będzie z kostki tylko i wyłącznie 

do wysokości, do końca ulicy Wrzosowej, bo będzie również pełnić funkcję chodnika. Natomiast 

w momencie, kiedy ona będzie przebiegała przez las, będzie miała taką nawierzchnię, jakiej 

zażyczyły sobie kategorycznie Lasy Państwowe i to nie będzie ani asfalt, ani kostka. Nie chcę 

teraz zmyślać jakiego rodzaju nawierzchnia, bo nie pamiętam nazwy, ale będzie to właśnie 

naturalna ścieżka zbliżona do poszycia leśnego. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – ja mam prośbę, to co powiedział Pan 

Radny Pilarski nie obradujemy tajnie. Obrady są jawne. Posiedzenia komisji tym bardziej i tam 

my po prostu na bieżąco w detalach omawiamy wszystkie problemy te, które są przedmiotem 

porządku obrad sesji. Ja serdecznie zapraszam, bo może nawet i w niektórych sprawach biorąc 

udział w posiedzeniu komisji, może niektóre sprawy można inaczej postawić. Ja nie mówię wcale, 

że nie, ale trzeba brać udział w posiedzeniach przede wszystkim komisji. Tam rozgrywają się te 

najważniejszej sprawy, tu nie na sesji. Komisje mają swoje opinie, mają przygotowane już jest 

praktycznie po głosowaniu. Ja za chwilę projekt budżetu poddam pod głosowanie i jestem 

pewien, że on przejdzie. Taka jest prawda, dlatego ja zapraszam na posiedzenia przede wszystkim 

komisji, na sesji też, bo miejsca jest dosyć i każdy, kto zechce może brać udział. Kończę ten 

punkt projektu budżetu na rok ubiegły najpierw przystąpimy do uchwalenia autopoprawek, które 

omawiała szczegółowo Pani Wójt, Pani Skarbnik Gminy. W ubiegłym tygodniu były 

szczegółowo na posiedzeniach komisji omawiane, ten załącznik nr 5 do materiałów. Tak 

załącznik nr 5. 

Stwierdzam, że autopoprawki do projektu budżetu gminy na 2017 rok zostały przyjęte w 

glosowaniu jawnym następującą ilością głosów: 13 – za, przeciwnych i wstrzymujących się – 

nie było. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – teraz przystępujemy do głosowania projekt 

uchwały nr XVII/157/17 Rady Gminy Dragacz z 30 stycznia 2017 r. w sprawie budżetu gminy na 

2017 rok. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/157/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 11 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – zanim ogłoszę przerwę to 

jeszcze chciałbym załatwić sprawy finansowe i uchwalić Wieloletnią Prognozę Finansową Gminy 

na lata 2017-2025, bo te sprawy są ściśle ze sobą powiązane. Która z Pań? Bardzo proszę o 

opinię. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – jest opinia, ale może ze względu na oszczędność czasu, 

jeśli Państwo pozwolicie przeczytam tylko, że uchwalony 5/WPF/2016 składu zrzekającego nr 6 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 22 listopada 2016 roku w sprawie 

wydania opinii o projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej na latach 2017-2025 była 

rozpatrywana dokładnie w tym samym składzie orzekającym, co projekt budżetu i otrzymała 

opinię pozytywną z zastrzeżeniem. 

Przedstawiona opinia RIO w Bydgoszczy stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – może Pani Skarbnik w dwóch zdaniach powie, czego  

dotyczyło zastrzeżenie i czy zostały podjęte jakieś kroki w tej sprawie. Zgadzacie się Państwo, że 

nie będę tego czytać. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę Pani Skarbnik.  

Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińska – Panie Przewodniczący, Szanowni Radni odnośnie 

opinii i tutaj w Wieloletniej Prognozie Finansowej, to jest zadanie, to ściśle powiązane z 

budżetem gminy. I o ile nastąpiły, zostały sporządzone autopoprawki do projektu do budżetu 
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gminy, więc zostały z sporządzone też wszelkie zmiany wszelkie zmiany na WPF-ie. Powiem 

odnośnie tych może tutaj zastrzeżeń. Regionalna zwróciła nam uwagę, żeby po prostu 

przeanalizować rok 2019, 2020 i rok 2021. Zostało to wszystko przeanalizowane, zostało 

wszystko wyprostowane, zostało wszystko naniesione już na tych materiałach, które Państwo 

macie. Głównie ten załącznik nr 1. I  tutaj, jak na spokojnie Państwo będziecie kiedyś wieczorem 

sobie czytać budżet, to zwrócicie tutaj miałabym tutaj do Pani prośbę, na tą część gdzie, to jest 

strona 6. Tam są te wyliczone wskaźniki, o których mówimy, że się spełnia, ale czy są spełnione, 

czy nie są spełnione. Mamy tam 91. 92. 94. 95. Najważniejsze tutaj jest w tej kolumnie 91. 92. 94.  

i 96. 6.1 i tutaj właśnie w tych tutaj wskaźnikach w 2019 roku, czyli tej kolumnie 94. Regionalna 

zwróciła nam uwagę, że mamy za malutki ten wskaźnik. Gdzie mamy w tej chwili 2,46; 2,27 - 

2019 w tych latach, o których oni mówią my mieliśmy tam 0,13 i co tu jeszcze. Te materiały 

zostały dostosowane do tego budżetu dzisiaj naszego uchwalonego. Została na tą chwilę zdjęta 

pożyczka, która była w pierwotnych materiałach przy projekcie budżetu planowane w 2018 roku 

półtora miliona i to nam pozwoliłoby po prostu no powiększyć te, czyli zwiększyć te wskaźniki i 

zobaczymy jak będzie realizować się budżet na 2017r. Wiadomo, że to jest takie zamknięcie roku, 

to troszkę inaczej odzwierciedla. Proszę Państwa odnośnie tutaj może tak zwróćcie uwagę, na 

stronie 3. w kolumnie 3. mamy wyniki budżetu, mamy w kolumnie 5 spłaty rozchody, czyli spłaty 

pożyczek. One w którymś roku będą rosły, w którymś roku będą malały. Mamy te pożyczki 

rozkładamy do 2025 roku, z tego względu, że WPF znaczy możemy sobie jak Państwo będziecie, 

przeanalizujecie, będzie konieczność, czy nie, będziemy mogli finansowo tutaj na jakimś 

poziomie wyjść, żeby spełnić wszelkie wymogi, nic nie stoi na przeszkodzie, że możemy sobie 

zrobić ten WPF do 2030 roku, do 2035 roku. To nikt nam tego nie zakwestionuje, żeby sensownie 

rozpisać spłaty kredytów i na stronie 5, tego załącznika kolumna 6. mówi kwota długu, w 

poszczególnych latach 2017 aż do 2025 roku zauważył, że w 2018 jak będziemy robić projekt 

budżetu, że nie będziemy brać następnych kredytów, bo po prostu o ile nie weźmiemy pożyczki, 

kredytów, to będziemy stać w miejscu i nic nie zrobimy. Bo jak przeanalizujecie Państwo budżet, 

nawet wrócicie się 3, 5 lat do tyłu ile Państwo będziecie chcieli, to jest wszystko publikowane na 

BIP-ie to wydatki, czy dochody bieżące mamy i mamy wydatki bieżące. Wiadomo na wydatki 

bieżące żadnego kredytu wziąć nie możemy. Możemy tylko posilić się kredytem przy 

inwestycjach. Wydatki bieżące nie mogą przekroczyć dochodów bieżących w planach, ale jeszcze 

teraz proszę Państwa trzeba upilnować na koniec roku żeby nie wyszło takich sytuacji, że jednak 

dochody bieżące się zawahały, no a wydatki są zrealizowane. Może być taka sytuacja, że żeby 

tego, to trzeba po prostu nie tylko zaplanować, ale to trzeba utrzymać przez cały rok na 

zamknięcie roku. Także ja pomimo to, że mamy ten deficyt taki jaki mamy, zadłużenie jakie 

zaplanowaliśmy mamy zadłużenie na ta chwilę uważam, że żadna katastrofa nam nie grozi. 

Także, że zobaczymy i jak będziemy realizować zadania, bo to jest uzależnione od ogłaszanych 

konkursów. Te wszystkie uwagi, które bynajmniej te zastrzeżenia powtarzam, które Regionalna 

miała zostały przedyskutowane z nimi. Zostały wyjaśnione, zostały przeanalizowane, zostały 

naniesione. Ja także uważam, że gdy materiały pójdą do Regionalnej to już zastrzeżenia nie 

będzie. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę komisję o wyrażenie 

opinii w sprawie projektu uchwały dotyczącej uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy na lata 2017-2025. Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana 

Radnego Mieczysława Galantego proszę o przestawienia opinii dotyczącej projektu omawianej 

uchwały. 

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Zastępcę 

Przewodniczącego Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego 

Brejnę o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem omawianej uchwały. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 

projektu uchwały nr XVII/158/17. Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/158/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – w tej chwili chciałbym ogłosić 

piętnastominutową przerwę. Trochę oddechu, za 15 minut dokładnie, no tak za piętnaście druga  

spotykamy się na sali. 

Do pkt 12 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – wznawiam obrady po 

przerwie. Przystępujemy do pkt. 12 to jest do podjęcia uchwały w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej dla powiatu świeckiego w formie dotacji celowej. Projekt uchwały był przedmiotem 

posiedzeń wszystkich komisji rady. Poproszę obecnie Panią Wójt Gminy o kilka słów 

wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – to jest projekt uchwały, która przewiduje dofinansowanie 

w wysokości 850.000 zł do remontu drogi Wielki Lubień – Zajączkowo, w kierunku Nowego. 

Oczywiście tylko na odcinku, który należy do gminy Dragacz, w tym 350.000 zł na chodnik, 

300.000 zł na chodnik, a 550.000 zł dofinansowanie do modernizacji drogi. Rozważaliśmy to już 

wcześniej, ale RIO poprosiło nas o zmianę kolejności. Najpierw uchwalenie budżetu, potem 

przyznanie dotacji, ale nie odwrotnie. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Obecnie proszę 

Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 

Galantego o przestawienia opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. Mówimy o uchwale nr 

XVII/159/17. 

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Zastępcę 

Przewodniczącego Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego 

Brejnę o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem omawianej uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 

projektu uchwały nr XVII/159/17. Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/159/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 13 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodzimy do pkt. 13, to 

jest do podjęcia uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii 

na 2017 rok. Projekt był przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady Gminy. Poproszę 

obecnie Panią Wójt Gminy o kilka słów wprowadzenia do projektu uchwały. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – projekt takiego programu jest przygotowywany na każdy 

rok po kolei. Proponuje go Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Jest 

projekt przedstawiony Państwu przez osobę kierującą Komisją, czyli Panią Sekretarz Ewę 

Dłużyńską. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Obecnie proszę 

Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 

Galantego o przestawienia opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Zastępcę Przewodniczącego 

Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o 

przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem omawianej uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 

projektu uchwały nr XVII/160/17 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii na 2017 rok? Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/160/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 14 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodzimy do pkt. 14 

porządku obrad do podjęcia uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej 

Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2011-2020 oraz Gminnego Programu 

Profilaktyki Rozwiązywania Programów Alkoholowych. Projekt był przedmiotem posiedzenia 

wszystkich komisji Rady Gminy. Proszę Panią Wójt Gminy o kilka słów wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – dokładnie taka sama sytuacja, Pani Przewodnicząca 

Gminnej Komisji antyalkoholowej proponuje w takim kształcie projekt pracy na rok 2017.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Obecnie proszę 

Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 

Galantego o przestawienia opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Zastępcę Przewodniczącego 

Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o 

przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem omawianej uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 

projektu uchwały nr XVII/161/17 w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej 

Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2011-2020 oraz Gminnego Programu 

Profilaktyki Rozwiązywania Programów Alkoholowych na 2011 rok? Nie widzę. Przystępujemy 

do głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/161/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 15 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 15 do 

podjęcia uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia dla Wójta Gminy Dragacz. Kilka słów od 
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siebie. Ponieważ Pani Wójt już wcześniej zapowiadała wzrost, niewielki wzrost wynagrodzeń 

pracowników Urzędu Gminy z mocą od 1 stycznia tego roku dla pracowników Urzędu. Również 

uważałem za wskazane i celowe, żeby również zaproponować Radzie Gminy wzrost 

wynagrodzenia Wójta Gminy. Ostatnia podwyżka miała miejsce dokładnie 6 lat temu. Z datą 

nawet tak wygląda, że poprzednia uchwała była uchwalona w styczniu 2011r., 26 stycznia 2011 

roku. Tutaj na temat zasadności tej uchwały chyba nie muszę przekonywać, bo po prostu dużo jest 

robione w tej gminie. Mamy ambitny program i to bieżących spraw inwestycyjnych i to w miarę 

możliwości jest ładnie realizowane, ale ktoś za tym stoi, ktoś to musi ciągnąć, żeby po prostu 

sprawy posuwały się do przodu. Dlatego z czystym sumieniem najpierw z Przewodniczącymi 

Komisji miałem spotkanie i taką akceptację otrzymałem. Teraz proszę wysoką Radę również o 

wyrażenie takiej woli. Dokładnie 10 % ja proponuję, czyli tutaj wynagrodzenie zasadnicze było 

5.720zł; na 5.800 zł; dodatek funkcyjny 1.900 zł, może być tylko do 1.900 zł i dodatek funkcyjny 

dobrze 1.900 zł i dodatek specjalny 1.540 zł. Uchwała wchodziłaby w życie z dniem podjęcia z 

mocą obowiązującą od 1 stycznia 2017 roku. Tak samo jak u pracowników Urzędu, żeby tutaj nie 

poróżniać tych spraw. Czy w tej sprawie ktoś chciałby zabrać głos z Radnych, z innych osób 

uczestniczących w sesji? Nie widzę. Przegłosujmy projekt uchwały. A opinie Komisji. To jest jak 

człowiek jest niesprawny fizycznie. Ja przepraszam, ale musimy wrócić do opinii, no niestety. 

Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego 

Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem omawianej uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – teraz podniesiemy ręce. Dziękuje. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/162/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt chciała kilka zdań, proszę.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – znaczy ja chciałabym oczywiście podziękować i Państwu, 

Panu Przewodniczącemu za taką miłą niespodziankę, miły gest. Byłabym nieszczera, gdybym nie 

powiedziała, że to nie jest miłe. Zawsze gratyfikacja finansowa jest taką najbardziej mobilizującą 

gratyfikacją. Dla mnie to jest sygnał, że Państwo akceptujecie mój wysiłek, moją pracę i 

oczywiście zobowiązanie na przyszłość, żeby starać się jeszcze bardziej, ale staram się jak mogę 

pracuję na 100 %, a może nawet na 200 czasem i jeśli będę w stanie to będę pracować jeszcze 

bardziej niż dotychczas. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt pragnę dodać, że nie tylko za 

realizacje tych spraw bieżących, inwestycyjnych, ale również za stosunek do interesantów, bo to 

jest widać. Zresztą ja z ludźmi trochę też rozmawiam. Dziękuję ślicznie. 

Do pkt 16 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodzimy do pkt. 16 do 

podjęcia uchwały w sprawie przyjęcia program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Dragacz w 2017 roku. Projekt był 

przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady Gminy. Proszę Panią Wójt o kilka słów 

wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – taki projekt takiego programu przyjmujemy co roku i co 

roku wygląda on właściwie tak samo. Naszym schroniskiem, który odbiera zwierzęta jest 
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schronisko, „naszym” w cudzysłowie, schronisko w Węgrowie, które po raz kolejny wygrało w 

zapytaniu ofertowym. Przedstawiło najkorzystniejszą ofertę, zwłaszcza też najkrótszy czas 

odbioru zwierząt, co jest dla nas ważne. Ponieważ startowało też schronisko z Mazur, bardzo 

daleko położone od nas, ale ono niestety na oczekiwało, że przez 48 godzin będziemy w stanie 

zająć się pieskiem, co graniczyłoby z cudem. No więc, 48 może nie, nie jestem pewna tych 

godzin, nie chcę zmyślać. W każdym razie na pewno było to dużo dłużej niż w przypadku 

Węgrowa i program wygląda tak jak wygląda. Mamy program adopcyjny w zeszłym roku 6 

piesków zostało adoptowanych, więc udało nam się w dość znaczący sposób obniżyć koszty 

utrzymania zwierząt. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt za krótkie 

wprowadzenie. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów 

Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienia opinii dotyczącej projektu omawianej 

uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 

projektu uchwały nr XVII/163/17 w sprawie przyjęcia program opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Dragacz w 2017 roku? 

Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/163/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 17 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – kolejny punkt dzisiejszej sesji 

to podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przyjęcie darowizny przez gminę 

Dragach działki zabudowanej nr 117 położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa, 

stanowiącej własność Skarbu Państwa, Starosta Świecki. Projekt był przedmiotem posiedzenia 

wszystkich Komisji Rady Gminy. Proszę obecnie Panią Wójt Gminy o kilka słów wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – proponuję przejęcie budynku dawnego komisariatu policji 

w Górnej Grupie na cele statutowe gminy. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji 

Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 
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Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –Czy są uwagi lub zapytania do projektu 

uchwały nr XVII/164/17 w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przyjęcie darowizny przez 

gminę Dragach działki zabudowanej nr 117 położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa, 

stanowiącej własność Skarbu Państwa, Starosta Świecki? Nie widzę. Projekt uchwały poddaję 

pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/164/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 18 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  do pkt. 18 dzisiejszej sesji to 

podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulic w miejscowości Górna Grupa gmina Dragacz.  

Projekt ten był przedmiotem posiedzenia wszystkich Komisji Rady Gminy. Proszę Panią Wójt o 

kilka słów wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – chodzi o nadanie nazw ulic na nowo powstającym osiedlu 

w Górnej Grupie, gdzie już co prawda większość działek jest sprzedana, ale w porozumieniu z 

mieszkańcami, żeby nie nadawać potem nazw jak już będą stały budynki i potrzebna będzie 

zmiana w dokumentach. Ulica nadana jest porozumieniu z właścicielami działek. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje Pani Wójt za kilka słów 

wprowadzenie do projektu uchwały. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego 

i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 

uchwały nr XVII/165/17 w sprawie nadania nazw ulic w miejscowości Górna Grupa gmina 

Dragacz? Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/165/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 19 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – następny punkt to podjęcie 

uchwały w sprawie nadania nazw ulic w miejscowości Dragacz gmina Dragacz. Projekt był 

przedmiotem posiedzenia wszystkich Komisji Rady Gminy. Proszę Panią Wójt o kilka słów 

wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – to jest z kolei projekt nazwy ulicy dla tej ulicy zaraz za 

Urzędem w prawo. Na wniosek mieszkańców, ich pomysł na nazwę ulicy, ich życzenie. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje Pani Wójt. Proszę 

Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 

Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 

uchwały nr XVII/166/17 w sprawie nadania nazw ulic w miejscowości Dragacz gmina Dragacz? 

Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/166/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 20 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 20 do 

podjęcia uchwały w sprawie projektu dostosowania sieci publicznych szkół podstawowych 

gimnazjów prowadzonych przez gminę Dragacz do nowego ustroju szkolnego oraz określenia 

granic obwodów tych szkół. Projekt był przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady 

Gminy. Poproszę Panią Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Panią Jolantę 

Pernak o zabranie głosu. 

Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – dziękuję. Panie 

Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo projekt niniejszej uchwały został 

przygotowany w związku z tym, że przepisy ustawy przepisy wprowadzające ustawę prawo 

oświatowe oraz ustawa prawo oświatowe dają Radzie Gminy kompetencje do podjęcia uchwały w 

sprawie projektu dostosowania sieci publicznych szkół podstawowych i gimnazjum 

prowadzonych przez Gminę Dragacz do nowego ustroju szkolnego oraz określenia granic 

obwodów tych szkół. Nowy ustrój szkolny zakłada funkcjonowanie ośmioletnich szkół 

podstawowych w miejsce dotychczasowych sześcioletnich i likwidację gimnazjum. I tak 

omawiany projekt uchwały stanowi o przekształceniu gimnazjum im. Feliksa Kikulskiego w 

Michalu w ośmioletnią Szkołę Podstawową w Michalu. Szkoła Podstawowa w Michalu 

rozpoczyna funkcjonowanie 1 września 2017 roku, a nauczanie w roku szkolnym 2017-2018. 

Uchwała ta stanowi również akt założycielski szkoły podstawowej w Michalu. I tak w roku 

szkolnym 2017-2018 w Szkole Podstawowej Michalu będzie funkcjonował 1 oddział klasy I, 1 

oddział klasy III i oddział przedszkolny oraz oddziały gimnazjalne przy Szkole Podstawowej w 

Michalu, w tym 3 oddziały klasy II i 3 oddziały klasy III. Uczniowie z nowych obwodów, nowo 

utworzonej Szkoły Podstawowej w Michalu będą kontynuowali naukę w Szkołach Podstawowych 

w Grupie i Dragaczu, do których uczęszczającą w danym roku szkolnym. Uczniom tym Gmina 

zapewni dowożenie i opiekę. Uchwała również określa sieć szkół podstawowych i tak od 1 

września 2017 roku Gmina Dragacz będzie prowadziła Szkołę Podstawową w Grupie, Szkołę 

Podstawową w Michalu i Szkołę Podstawową w Dragaczu. Każdą z tych szkół ta uchwała określa 

obwód, każdej ze szkół. Staraliśmy się wrócić do obwodów z przed roku 2001 z jedną niewielką 

zmianą. Tak zwane stare osiedle w Dolnej Grupie zostaje dołączone do Szkoły Podstawowej w 

Michalu. Tutaj pragnę jeszcze sprostować kwestie ulic w Dolnej Grupie ul. Tartaczna, ul. 

Stolarska i ul. Wrzosowa one są ujęte w projekcie uchwały, którą Państwo macie. Natomiast 

zaszła pewna pomyłka, ona została sprostowana w uchwale, ale w biuletynie informacji, który 

dotarł do mieszkańców te ulice nie zostały ujęte. Dlatego jeszcze raz podkreślam, że ulice 

Tartaczna, Wrzosowa i Stolarska należą również do obwodu Szkoły Podstawowej w Grupie. 

Ponadto projekt tej uchwały określa też sieć oddziałów przedszkolnych od 1 września 2017 roku i 

tak będą to: oddział przedszkolny przy Szkole Podstawowej w Grupie, oddział przedszkolny przy 

Szkole Podstawowej w Michalu i oddział przedszkolny przy Szkole Podstawowej w Dragaczu. 

Dodam jeszcze, że projekt niniejszej uchwały uzyskał pozytywną opinię Związku Zawodowego, 
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działającego w szkole z 26 stycznia 2017 roku. Jest to jedyny działający Związek, czyli opinia 

Związku Nauczycielstwa Polskiego. Dziękuję.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje Pani Dyrektor. Proszę 

Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 

Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 

uchwały nr XVII/167/17? Pan Radny Pilarski. 

Radny Pan Rafał Pilarski – Pani Dyrektor chciałem się zapytać czy po ukazaniu się naszego 

biuletynu gminnego i po zapoznaniu się mieszkańców z granicami obwodów, czy były jakieś 

uwagi odnośnie właśnie granic obwodów? 

Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – do mnie do tej 

pory uwagi nie dotarły. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy są dalsze uwagi lub zapytania do 

projektu uchwały zanim przedstawię projekt do głosowania? Głosujemy nad poprawionym 

projektem uchwały, tylko ten, który jest bez pieczątki Pana Adwokata, to jest aktualna wersja. 

Uwag nie ma. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr XVII/167/17 w sprawie 

projektu dostosowania sieci publicznych szkół podstawowych gimnazjów prowadzonych przez 

gminę Dragacz do nowego ustroju szkolnego oraz określenia granic obwodów tych szkół? 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/167/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  

Do pkt 21 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 21 

podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia czasu przeznaczonego na bezpłatne 

nauczanie, wychowanie i opiekę przedszkolu publicznym oraz w oddziałach przedszkolnych przy 

szkołach podstawowych prowadzonych przez gminę Dragacz oraz opłat za korzystanie z 

wychowania przedszkolnego. Projekt był przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady 

Gminy. Obecnie poproszę Panią Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty o 

zabranie głosu. 

Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – dziękuję. Panie 

Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo niniejszy projekt został przedstawiony w 

związku z tym, że zmieniono w ustawie o systemie oświaty zakres kompetencji dla Rady Gminy, 

co do określenia odpłatności za przedszkole. Zmiana ta polega na tym, że ograniczono grupę, 

która płaci za wychowanie przedszkolne do dzieci w wieku do lat 5. W związku z tym, w naszej 

uchwale musi się znaleźć zapis, który bardzo konkretnie stanowi, że dziecko w wieku lat 6 i 

więcej realizujący roczne przygotowanie przedszkolne nie płaci za pobyt w przedszkolu. To jest 

cała zmiana. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji 

Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 

uchwały nr XVII/168/17 zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia czasu przeznaczonego na 

bezpłatne nauczanie, wychowanie i opiekę przedszkolu publicznym oraz w oddziałach 

przedszkolnych przy szkołach podstawowych prowadzonych przez gminę Dragacz oraz opłat za 

korzystanie z wychowania przedszkolnego? Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie.  

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/168/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 22 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – w pkt. 22 mamy podjęcie 

uchwały w sprawie Programu wsparcia budowy przydomowych oczyszczalni ścieków bytowych 

na terenie działek poza projektem budowy sieci kanalizacyjnej gminy Dragacz w latach 2017-

2020. Projekt był przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady Gminy i proszę obecnie 

Panią Wójt Gminy o kilka słów wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja poproszę Panią Inspektor Justynę Piwowarczyk, która 

jest autorem programu żeby parę słów na ten temat powiedziała. 

Referent ds. ochrony środowiska Pani Justyna Piwowarczyk – Panie przewodniczący, wysoka 

Rado program wsparcia budowy przydomowych oczyszczalni ścieków bytowych na terenie 

działek poza projektem sieci kanalizacyjnej na terenie gminy Dragacz w latach 2017-2020. 

Przepraszam. Dziękuję. Ma na celu uporządkowanie gospodarki wodnościekowej, poprawy 

warunków życia i stanu zdrowia mieszkańców oraz poprawy stanu środowiska naturalnego na 

terenie naszej gminy. Dlatego, że jednym z głównych problemów gminy w zakresie gospodarki 

ściekowej jest właśnie niewystarczający dostęp do sieci kanalizacyjnej, a sieć kanalizacyjna jak 

wynika z ustawy nie powinna być budowana na terenach, dla których jest to ekonomicznie i 

techniczne nieuzasadnione. Dlatego takim fajnym rozwiązaniem dla mieszkańców jest budowa 

przydomowych oczyszczalni ścieków, które są zamiennikiem dla bezodpływowych zbiorników 

ścieków bytowych, które bardzo często są nieszczelne i jak wiemy nie wszyscy mieszkańcy 

gminy w sposób poprawny pozbywają się właśnie tych odpadów, jakim jest ściek. Program 

przewidziany jest na 4 lata w związku z tym obowiązywaniem przepisów unii europejskich 

właśnie, na których będą bazowały zasady udzielania takiej dotacji, która się nazywa dotacją de 

minimis. Przewidywane koszty takiego programu, takich zasad to 44.000 zł rocznie. Ta kwota 

wynika z tego, że mimo zainteresowania mieszkańców na etapie badania właśnie takiego 

zainteresowania wynosiło 23 ankiety, to w związku z poziomem wód gruntowych na terenie 

gminy po przeanalizowaniu tych ankiet jedynie 10, 11 takich przedsięwzięć mogłaby mieć 

miejsce na terenie naszej gminy. Program jest etapem wstępnym właśnie do ustalenia zasad 

obowiązywania takiego programu jest on, ten etap jest niezbędny, aby na przyszłej sesji, jeżeli 

Państwo pozwolą uchwalić zasady, które będą pomocą de minimis dla mieszkańców oraz pomocą 

równoważną z pomocą de minimis dla rolników, co musi być skonsultowane z Urzędem Ochrony 

Konkurencji Konsumentów oraz Ministerstwem Rolnictwa i to wszystko. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Justynie Piwowarczyk za 

przedstawienie nam projektu uchwały. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 

Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii 

dotyczącej projektu omawianej uchwały.  
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Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 

uchwały nr XVII/169/17 w sprawie Programu wsparcia budowy przydomowych oczyszczalni 

ścieków bytowych na terenie działek poza projektem budowy sieci kanalizacyjnej gminy Dragacz 

w latach 2017-2020? 

Radny Pan Marcin Chabucki – ja się chciałem zapytać na początku wspomniała Pani, że 

pierwotny był taki projekt, aby pozyskać fundusze unijne z 23 chętnych tylko 11 się 

zakwalifikowało ze względu na poziom wód gruntowych. Mamy tu w uzasadnieniu napisane, że 

jak gdyby projekt jest skierowany do mieszkańców, gdzie warunki hydrogeologiczne pozwalają 

na realizację efektownego oczyszczania ścieków bytowych przydomowych oczyszczalniach 

ścieków. Ja się chciałem zapytać dla jakiej części gminy jest ten projekt do jakich mieszkańców 

jest to skierowane, no bo rozumiem, że do mieszkańców nizin nie za bardzo ze względu na 

poziom wód.  

Referent ds. ochrony środowiska Pani Justyna Piwowarczyk – no niestety tak jest, tak jak Pan 

mówi. Poziom wód gruntowych ich jest bardzo ważny w tej kwestii, aczkolwiek weryfikację tego, 

czy budowa przydomowej oczyszczalni może być stworzona na danym terenie dokonuje 

Starostwo Powiatowe, bo tam trzeba składać wszystkie zgłoszenia, bądź ewentualnie pozwolenia 

na budowę. Jedyne, co ja mogę zasugerować, to jest budowa oczyszczalni, która nazywa się SBR, 

jest zamkniętym zbiornikiem i ewentualne, oczywiście za zgodą wszystkich niezbędnych 

organów, wypuszczanie tych oczyszczonych ścieków do rowu. Oczywiście przy posiadaniu 

właśnie pozwolenia wodnoprawnego na to. No niestety jest jedyne takie rozwiązanie, które mi 

przychodzi do głowy, ale też nie wiemy, nie znamy wszystkich nowinek technologicznych, więc 

może jest jakieś rozwiązanie, o którym nie wiemy i na które Starostwo Powiatowe wydałoby 

zgodę. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – jeszcze Pani Wójt Gminy chce zabrać głos. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Poza tym, jeśli mogę dodać tak naprawdę każdy 

mieszkaniec musi indywidualnie ocenić swój teren i może się okazać, że na nizinach są takie 

tereny, które będą spełniać te normy. Niektóre mogą nie spełniać, niektóre mogą i więcej w 

przypadku projektu unijnego my mamy tzw. okres 5 lat trwałości projektu, czyli jeżeli 

mieszkańcy się zgłoszą my jak gdyby, jako gmina ponosimy w tym momencie odpowiedzialność 

za trwałość tego projektu. W momencie, kiedy mieszkańcy przystępują do niego indywidualnie 

nawet z naszą dotacją, to w pewnym sensie biorą na siebie też ryzyko zamontowania takiej 

oczyszczalni ścieków. Na niejednym zebraniu, czy w Stwolnie, czy Bratwinie mieszkańcy mnie 

przekonywali usilnie, że sąsiad ma, świetnie się sprawdza i nie mam wmawiać ludziom, że to nie 

są tereny odpowiednie do budowy przydomowych oczyszczalni ścieków. Więc jeśli ktoś takie 

ryzyko na własny koszt poniesie z dofinansowaniem z gminy i zdoła uzyskać niezbędne 

pozwolenia, to jest, to jego ryzyko, a nie nasze. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy jeszcze ktoś tej sprawie chciałby 

zabrać głos? Nie widzę. Projekt uchwały nr XVII/169/17 w sprawie Programu wsparcia budowy 

przydomowych oczyszczalni ścieków bytowych na terenie działek poza projektem budowy sieci 

kanalizacyjnej gminy Dragacz w latach 2017-2020 poddaję pod głosowanie.  
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Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/169/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 23 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 23, 

to jest do podjęcia uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu położonego w obrębie Górna Grupa 1 gmina Dragacz. Projekt był 

przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady Gminy. Proszę obecnie Panią Wójt Gminy o 

kilka słów wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – jest to projekt przygotowany na wniosek Radnych. 

Obejmujący teren dawnej żwirowni na terenie Górnej Grupy. Macie Państwo nowy załącznik 

graficzny, ponieważ zaproponowaliśmy w trakcie obrad komisji poszerzenie terenu objętego 

planem zagospodarowania przestrzennego także o teren składowiska odpadów w Górnej Grupie, 

prowadzonego przez firmę z Mławy. Uważamy, że w momencie, kiedy był przygotowywany plan 

zagospodarowania przestrzennego dla tych terenów przed paru laty i obszar śmietniska był 

wyłączony, ponieważ śmietnisko wówczas działało, składowisko odpadów. No teraz nie będzie to 

duży koszt, bo nie jest to duży obszar w porównaniu z całą resztą. Natomiast zabezpieczmy się na 

wszelki wypadek, gdyby komukolwiek przyszło do głowy w jakiś niezgodny z naszymi planami 

sposób rekultywować składowisko odpadów. Chcielibyśmy żeby ten plan zagospodarowania 

przestrzennego zawierał kierunek leśny rekultywacji tych terenów. Myślę, że będziemy tutaj 

rozważali możliwości takiego, jak gdyby wyrównania tego obszaru, żeby to był jeden wspólny 

dół, który będzie można ładnie zalesić, a nie teren taki poszatkowany dziurami. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Obecnie proszę 

Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 

Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – i teraz są pytania, uwagi do projektu 

uchwały. Proszę bardzo. 

Sołtys Górnej Grupy Pani Bogusława Prokopowicz – żeby były sadzone drzewa rodzime, bo 

paulownie to też są drzewa i też kierunek leśny żeby nie było, że czasami nam.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – nie, ja przy okazji może od razu wyjaśnię. Paulownia to 

kierunek rolny i w zeszłym tygodniu otrzymaliśmy z Powiatu odmowną decyzję Starosty zmiany 

kierunku leśnego na kierunek rolny. Pan Starosta uzasadnił to moją negatywną opinią, którą 

napisała obecna tu Pani Justyna Piwowarczyk i zawarła w niej wszystkie możliwe argumenty. Pan 

Starosta się do nich przychylił i odpowiedź dla inwestora jest odmowna. Także tylko i włącznie 

kierunek leśny. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  czy ktoś chciałby jeszcze zabrać głos w 

tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. Projekt uchwały. Pan Jerzy Zakrzewski proszę bardzo.  

Mieszkaniec Dolnej Grupy Pan Jerzy Zakrzewski – co do tej uchwały to uważam, że należy ją 

poszerzyć o cały teren ochrony wody jaki jest wyznaczony dla Górnej Grupy jeśli już robimy plan 

zagospodarowania. Przywrócić to co w roku 2009 walczyliśmy i było zrobione do 2011 ten plan 

zagospodarowania dla terenów żwirowych i pożwirowych, aby właśnie w planie jest powiedziane 

co wolno potem robić, a w zarządzeniu ochrony wód jest tylko powiedziane co nie wolno. To jest 
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bardzo istotna rzecz. Ja tu mam pytania do Pani Wójt odnośnie tu, Górna Grupa działka 1/1 

koncesja z dniem 31 grudnia 2012 r. skończyła się na składowisko. A kiedy odzyskany 

11.000.000 zł z tytułu niewłaściwego składowania tam, źle obliczonego, to Pani wydała ten 

biuletyn 21.02.2013r. Czekamy na realizację. Obręb Górna Grupa 27/8 Skarb Państwa, to jest Pan 

Mielczarek. Wygasła  koncesja 31.12.2016 r. Widzę coś się tam grodzi, coś się tam robi, próba 

jest z kolei kolejny raz ogrania. A ja uważam że to jest Skarb Państwa i Gmina jest Skarbem 

Państwa i ma układy z byłego układu radnych powiatowych i powinna ten teren przejąć na cele 

sportowe. Jest tam możliwości wiele żeby to zagospodarować, ale leży to przy naszym boisku. 

Trzy. Obręb Górna Grupa działka 22, składowane odpady niebezpieczne dla zdrowia. Nie 

wywieziono od 2009 roku. Cztery. Obręb Górna Grupa działka 20/1 skradziono zlokowane tam 

120.000 ton skrywy. Ile z tego trafiło do kasy gminy? To była  góra wielka skrywy. Tej góry już 

nie ma. Sześć. To będziemy, to o planie było. Teraz sześć. Budowa kotłowni w Górnej Grupy, w 

Grupie na biomasę. Jaką biomasę? Czy mamy tam zgodę wojska. To jest tuż przy teraz ośrodku 

zdrowia, który Pani tam zbudowała, czy ktoś inny. Jaki jest koszt dzierżawy właśnie tej filii 

ośrodka zdrowia, kto jest jego wynajmującym? Co z pomieszczeniami po „Jagience”, które w 

2013 r. zablokowałem sprzedaży. Nic się nie dzieje. Kiedy wypłacą zaległe podatki z lat 2008-

2012 przedsiębiorcy? Mieli wyliczone i to jest 720.000 zł. Przepychanka jest w SKO i do dziś nie 

ma pieniędzy w gminie. Czy tak mamy pracować? Wobec powyższego tu w biuletynie, dziękuję, 

że go dostałem mogłem dzięki temu przyjść tu do Państwa Radnych i do mieszkańców. 

Powiadomiła Pani, że Pani zwolniła Dyrektora z dniem załóżmy miesiąca temu. Wobec tego to 

Pani ponosi odpowiedzialność również za to, że takie były malwersacje tu w ZUK-u. To ja w 

2013 r. z radnymi tu częściowo obecnymi przekształciliśmy ZUK, który był jednostką 

samodzielną w referat gminy i Pani ma bezpośrednią odpowiedzialność nad tym. Zgodnie z art. 

49 paragraf 1 i 2  jako mieszkaniec i mieszkańcy żądamy właściwego podejścia do tematu. Pani 

jako magister etyki powinna się poczuć i pójść w ślady za Panią Dyrektor. Dziękuję uprzejmie.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – więc tak to nie są sprawy różne, ale skoro Pan 

Przewodniczący pozwolił zadać te wszystkie pytania to pozwólcie Państwo, że ja tak szybciutko 

odpowiem. Panie Jerzy sam Pan sobie zaprzecza z jednej strony chce Pan ograniczyć koszty, teraz 

mówi Pan żeby planem zagospodarowania przestrzennego objąć cały obręb strefy pośredniej 

ochrony ujęcia wody pitnej. Ten maleńki fragment w porównaniu z całą strefą, już kosztuje 

przeszło 100.000 zł. Musielibyśmy ogromną część budżetu przeznaczyć na taki plan. 

Proponowanie żeby w planie wpisywać nie tylko zakazy, ale również żeby wpisywać wszystko co 

robić wolno, no jest absurdalnym pomysłem, bo idąc tym tokiem myślenia musielibyśmy 

wypisać, że nie wiem na tym terenie wolność śpiewać i tańczyć. O czym Pan w ogóle mówi. 

Naprawdę nie rozumiem. Dalej, jeśli chodzi o podatki za składowiska został powiadomiony nawet 

prokurator generalny kraju, nikt nie podjął tematu. Wszyscy twierdzą, że trzeba zrobić odwierty, 

żeby to ewentualnie sprawdzić, a na odwierty nikt pieniędzy nie wyłoży. Jeżeli Pan wie kogo 

jeszcze poza prokuratorem generalnym i wszystkimi posłami możemy tą sprawą zainteresować, 

bo już nie mówię o Prokuraturze Okręgowej, czy rejonowej, tak. To może Pan nam 

podpowiedzieć. Ja powiadomiłam wszystkich, kogo powiadomić mogłam. Niestety nikt tematu 

ruszyć nie chce. Jeśli chodzi o Pana Mielczarka, czy o innych inwestorów, którzy nie 

wydobywają żwiru, a nie płacą podatków pomimo faktu, że nie dokonali rekultywacji. Obecny tu 

obok Pan mecenas Kurek przeciwko wszystkim po kolei skierował sprawę do Sądu. Wszystkie 

sprawy są w toku. Nie mamy żadnego wpływu na to, jak szybko te sprawy są rozpatrywane. To 

się prawdopodobnie będzie ciągnąć, ale myślę, że w końcu zostaną rozstrzygnięte z korzyścią dla 

gminy. Oczywiście inwestorzy się bronią. Inwestorzy mają inną interpretację przepisów 

prawnych. Mają bardzo dobre kancelarie prawne. Nie wiem, czy na dalszym etapie nie będziemy 

zmuszeni też korzystać z jakiś warszawskich kancelarii, które specjalizują się tylko i wyłącznie w 

podatkach, bo z takich kancelarii, korzystają nasi inwestorzy i to nie będzie łatwa walka, ale ją 

podjęliśmy. Jak na razie wszystko Panie mecenasie jest na dobrej drodze. Prawda. Udało nam się 

nawet tutaj dzięki pomysłowi Pana mecenasa zupełnie inaczej podejść do właściciela terenu, na 

którym znajduje się składowisko odpadów, ponieważ do tej pory wszystkie pisma z Urzędu 

Marszałkowskiego były kierowane na adres spółki, która jest oficjalnie właścicielem tego terenu. 
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Natomiast Pan mecenas podszedł do sprawy trochę inaczej na podstawie innych przepisów, oparł 

się o inną podstawie prawną i no zaczęliśmy ściągać te podatki z właścicieli, jako z osób 

prywatnych tak, z członków zarządu tej spółki, z ich majątku prywatnego i to przyniosło 

niesamowity skutek, bo właściciel działki pojawił się w Urzędzie Gminy w ciągu tygodnia. W 

Urzędzie Marszałkowskim od 2 lat mówiono, że jest nieosiągalny i nie wiadomo, gdzie przebywa. 

Także to nie jest tak, że my w tej kwestii nic nie robimy. Oczywiście, że robimy, ale wpływu na 

tok spraw w sądzie, ich przyspieszenie nie mamy żadnego. Jeśli chodzi o działkę nr 22 w Górnej 

Grupie, gdzie były złożone niebezpieczne odpady właściciel próbował dokonać rekultywacji. 

Próbował wmówić i Starostwu Powiatowemu i nam, że posadził tam drzewa. To była dość 

zabawna sytuacja, bo nawet najpierw cała komisja spotkała się do tutaj w gminie dopiero potem 

pojechaliśmy w teren. Koło tej drogi przejeżdżał Pan leśnik, Pan Kaczmarek. Przyjechał 

powiedział, że nie, no właściciel w ogóle zmyśla, tam nic nie jest posadzone, tak, ale możemy 

jechać skoro ma być wizja lokalna jedziemy. Pojechaliśmy, okazało się, że naprawdę było 

posadzone kilka drzewek, w stanowczo zbyt dużych odległościach. Drzewka na tych odpadach w 

ogóle nie urosły, zbrązowiały, były małe, karłowate i Pan leśniczy ich w ogóle nie widział z drogi, 

więc trochę się uśmialiśmy. Rekultywacja nie została uznana ani przez Nadleśnictwo Dąbrowa,  

ani przez Starostwo Powiatowe. My też oczywiście wnioskowaliśmy o to żeby w żadnym 

wypadku takiej rekultywacji nie uznać za prawidłowo przeprowadzoną. No niestety na razie 

zmusić do wywozu właściciela nie możemy, ponieważ musielibyśmy w świetle prawa wskazać 

miejsce składowania tych odpadów, a tak naprawdę wskazanie tego miejsca jest no praktycznie 

nierealne, ale mamy brzydko mówiąc bata w postaci podatków, bo dopóki nie przeprowadzi 

rekultywacji płaci nam podatki, więc w jego interesie też leży żeby w końcu coś z tymi odpadami 

zrobić. My też tej sprawy nie lekceważymy. Jeśli chodzi o tą skrywę to powiem szczerze, że nie 

wiem o której działce Pan mówi. Co ma Pan na myśli, która to działka? Mówi Pan o tej działce, 

którą dzierżawił Pan Gzella EKO-TANK? Dobrze nie znam sprawy, zajmę się nią dlatego na to 

pytanie nie jestem w stanie odpowiedzieć, bo nie wiem. Odpowiem na piśmie. Jeśli chodzi o 

kotłownię w Grupie, kotłownia zostanie wybudowana w tym typie kotłownia na pellet, czyli jest 

to najbardziej ekologiczny typ ogrzewania, ponieważ kotłownia na gaz, czy kotłownia na olej, nie 

jest tak do końca ekologiczna, ponieważ za takie piece również płaci się opłaty środowiskowe. 

Kotłownia na pellet jedyny typ ogrzewania, za które nie płacimy żadnych opłat środowiskowych. 

Ta kotłownia została, ten typ kotłowni został wybrany przez mieszkańców Grupy. Odbywały się 

spotkania z właścicielami wspólnot, przepraszam zarządami wspólnot mieszkaniowych, byli 

zaproszeni producenci wszystkich typów kotłów, przedstawiali swoją ofertę. To mieszkańcy 

dokonali wyboru, zarządy wspólnot dokonały takiego wyboru. W tej chwili wybrali wykonawcę, 

gmina tylko dzierżawi teren. Jeśli kotłownia zostanie wybudowana to ręczę Panu głową, że w 

świetle prawa i zgodnie ze zgodą, która będzie potrzebna każdego, kto będzie musiał na to zgodę 

wyrazić. Na pewno nikt, ani inwestor, ani my nie pozwolimy na to, żeby budować kotłownię 

niezgodnie z prawem. To jest nierealne. Powiem Panu, że wydział budownictwa w powiecie 

świeckim jest tak skrupulatny, że ktokolwiek, cokolwiek w tej gminy chciał wybudować, łącznie 

z ogrodzeniem śmietników, to wie, że tam nie przejdzie ani 1 papierek, który nie jest 

prześwietlony na wszystkie możliwe sposoby. Także proszę się nie martwić Panie Jerzy, będzie 

dobrze. Jeśli chodzi o „Jagienkę”, to jesteśmy przygotowani do projektu unijnego. 

Prawdopodobnie jeszcze w tym roku zostanie rozpisany konkurs. Chcemy całą „Jagienkę” 

zaadoptować na potrzeby Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji. Już wystąpiliśmy do 

konkursu ministerialnego, już stanęliśmy. Czekamy na wyniki, ale przygotowujemy się również 

do projektu Lokalnej Grupy Działania powiatu świeckiego. Cała „Jagienka” będzie zaadaptowana 

na potrzeby GOKSiR-u. Jest obecna Pani Dyrektor, może potwierdzić. Potrzeby lokalowe są 

bardzo duże. Dzieci nie mają gdzie ćwiczyć. Dorośli nie mają, gdzie spotkać się na zajęciach 

fitness, czy aerobic. Dzieci nie mają gdzie ćwiczyć, grać. Jedni, drugim siedzą na głowach. Nie 

mówiąc o tym, że warunki GOKSiR-rze są fatalne. Po prostu fatalne i na razie nie robimy tam nic. 

Czekamy na konkurs. W tym roku powinniśmy do niego stanąć z LGD. Jeśli chodzi o Dyrektora 

ZUK, tam proszę Pana czy były malwersacje, czy nie, to myślę, że to jest w bardzo przesadzona z 

Pana strony ocena. Pan, to co Pan mówi, opiera Pan tylko i wyłącznie na tym co napisałam w 
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biuletynie, a ja w biuletynie o żadnych malwersacjach nie pisałam. Potrzebowałem rzeczywiście 2 

lat, żeby przyjrzeć się pracy Zakładu Usług Komunalnych. Miałam bardzo dużo pytań, bardzo 

dużo uwag. Poraziła mnie zwłaszcza różnica między wydobyciem wody, a jej sprzedażą. Powyżej 

50 %. Poraziło mnie to, że radni poprzedniej kadencji do tego nigdy nie doszli, nie dowiedzieli 

się, że nie był o tym informowany ani poprzedni wójt, ani radni tej kadencji. Z tego co wiem 

wszyscy mówili o ubytkach góra 20-25 % tak, w tych granicach, a o tym, że jest to różnica tak 

ogromna dowiedziałam się dopiero, gdy na piśmie zapytałem Panią Dyrektor w związku z tym, że 

w sejmie trwały prace nad podwyżką cen wydobycia wody. Zapytałam o to ile tej wody gmina w 

ostatnich latach wydobywa. Jak te wyniki dane porównałam z ilością wody sprzedawanej, to po 

prostu zrobiłam wielkie oczy, ale niestety o wszystko zawsze trzeba było pytać i jeżeli coś się nie 

spytało  to się tej odpowiedzi nie uzyskało. Radni i tej kadencji i poprzedniej pytali, bardzo dużo 

pytali, bardzo dużo pytań zadawali, ale nikt nie był w stanie wyciągnąć z odpowiedzi rozsądnych 

wniosków. Stąd decyzja o pożegnaniu się z Panią Dyrektor i ja za to co działo się w ZUK-u 

odpowiedzialna się nie czuję. Wręcz przeciwnie, gdyby nie to, że poświęciłam 2 lata analizie 

tego, co się tam działo, to dalej trwaliśmy w błogiej nieświadomości. Nie zamierzam też oskarżać 

poprzedników, w tym również Pana, Panie Jerzy, poprzednich radnych, że nie dotarli do tych 

wiadomości, bo wiem, że Pani Dyrektor udzielała odpowiedzi bardzo niechętnie i myślę, że to nie 

jest temat, który dzisiaj powinniśmy w ogóle dyskutować. To są decyzje podejmowane przez 

Wójta Gminy Dragacz. Ja uważam, że współpraca z Panią Dyrektor nie układała się i nie było 

sensu dłużej jej kontynuować. O tym czy mam rację, czy nie rozstrzygnie sąd. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – powracamy do projektu uchwały nr 

XVII/170/17 w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu zagospodarowania przestrzennego 

dla terenu położonego w obrębie Górna Grupa 1 gmina Dragacz. Czy jeszcze są zapytania? Nie 

widzę. Przystępujemy do głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/170/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 24 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 24, 

to jest do podjęcia uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu położonego w obrębie Dolna Grupa 1 gmina Dragacz. Projekt był 

przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady Gminy. Proszę obecnie Wójt Gminy o kilka 

słów wprowadzenia. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – powtórzę w skrócie to co mówił Pan podinspektor 

Mirosław Zdanowicz na wszystkich komisjach. To jest teren, który jest położony w Dolnej 

Grupie. Gdybyśmy z tej strony jechali w kierunku ronda, to krótko przed rondem, po prawej 

stronie, tam stoi taki budynek. Tłumiki tam chyba były, skup aluminium, czy złomu i to są, tak jak 

macie Państwo na załączonym graficznym obrazku tereny około 4 ha w głąb położone. Tereny, na 

których mamy ziemię różnej klasy 3 i 4. Tereny, które teoretycznie funkcjonują jako rolne, 

tymczasem funkcji rolnej od bardzo wielu lat nie spełniają. Właściciel cały czas prosi żeby 

przekształcić je na tereny budowlane, mieszkaniowe. Jeżeli zapewnimy to planem 

zagospodarowania przestrzennego, to będzie można przy takich działkach bez dodatkowych opłat 

odrolnić 3 klasę gruntu na działce do 500 m, czyli 500 m na działce będzie można odrolnić bez 

kosztów i tam postawić dom. Natomiast pozostała część, jeśli to będą tereny 3 klasy, no to będą 

musiały to pozostać tereny zielone. Tak jak powiedział Pan Zdanowicz na dzień dzisiejszy gmina 

z tych terenów nie ma praktycznie nic, a jeżeli zostaną przekształcone na działki budowlane, no to 

możemy mieć z tego chociażby dodatkowe podatki. Pytały o te tereny firmy, przede wszystkim 

biura nieruchomości, które w ogóle pytały o tereny mieszkaniowe na trenie gminy Dragacz. No 

niestety nasza oferta nie jest zbyt szeroka. Mamy kilka pojedynczych działek, porozrzucanych w 

różnych miejscowościach. Biura nieruchomości są zainteresowane takimi właśnie nowo 

powstającymi osiedlami i bardzo chętnie taką ofertę umieściłyby w swojej ofercie, więc, no tak 

jak powiedział Pan Zdanowicz, gmina nie ma z tego dzisiaj praktycznie nic, może mieć coś więc, 

myślę, że warto tutaj wyjść naprzeciw oczekiwaniom właściciela gruntów. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  dziękuję Pani Wójt za omówienie projektu 

uchwały. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana 

Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały.  

Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Pana Radnego Jerzego Brejnę o przedstawienie 

opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały. 

Radny Pan Jerzy Brejna – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 

przyjęciem projektu uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 

Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 

omawianej uchwały. 

Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 

uchwały. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 

uchwały nr XVII/171/17 w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu położonego w obrębie Dolna Grupa 1 gmina Dragacz? Nie widzę. 

Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 

Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XVII/171/17 

została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 13 - za, przeciwnych i 

wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 25 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – punktu 25 mamy 

sprawozdania z działalności Komisji Rady Gminy za 2016 rok. Materiały Państwo otrzymaliście. 

Sprawozdania były przedmiotem posiedzeń wszystkich komisji. Czy są pytania lub uwagi do tych 

sprawozdań?  Nie widzę. 

Do pkt 26 –  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 26 

w punkcie tym mamy sprawozdanie z pracy Rady Gminy za 2016 rok. Materiały Państwo 

otrzymaliście były przedmiotem posiedzeń wszystkich komisji. Czy ktoś chciałby zabrać głos w 

tej sprawie na temat pracy Rady w roku 2016? Nie widzę. 

Do pkt 27 –  Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 27 

wolne wnioski zapytania. W tym punkcie porządku obrad, czy ktoś z Państwa chciałby zabrać 

głos? Pani Radna Sendyk. 

Radna Pani Ewa Sendyk – ja w imieniu obdarowanych, co żeśmy zbierali pieniądze na tą 

pożyteczną paczkę, chciałabym podziękować w imieniu tych, no ci co otrzymali. Dziękuję 

bardzo. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Kto jeszcze chciałby zabrać głos? 

Najpierw Pan, ojej zapomniałam, Heyka tak. Tak proszę. 

Mieszkaniec Dolnej Grupy Pan Grzegorz Heyka – dzisiaj, jak już Państwo, ostatnio też byłem na 

posiedzeniu połączonych komisji, sam siedziałem. Dzisiaj jestem wsparty przez tutaj sąsiadów z 

Dolnej Grupy, bo chciałbym przedstawić nasze stanowisko w sprawie planu zagospodarowania 

przestrzennego przy ulicy Tartacznej i Ogrodniczej na tych 9 hektarach. Gdzie chcecie Państwo 

wyciąć las, żeby pobudować osiedle. Jesteśmy przeciwko temu, zdecydowanie i to chciałbym 

zaakcentować, że jesteśmy przeciwko wycinkom lasów, jakichkolwiek i w jakiejkolwiek formie, 

bo uważamy, że to są nasze płuca. Chyba widzicie Państwo, co się dzieje dookoła. Ja nie mogę 

siedzieć spokojnie, jak ktoś chce mnie zatruć i nas zatruć, chce zlikwidować jeszcze rośliny, które 

dają nam życie. Jak sami wiecie Państwo i znacie Państwo zjawisko fotosyntezy, to do tego jest 

potrzebne słońce, jest potrzebna odpowiednia roślina, która ma liście. Na to są liście igły też są 

liśćmi, też oddychają i też żyją i też jest proces fotosyntezy następuje i one wydzielają tlen. Dzięki 

temu tlenowi możemy żyć. Jeżeli będziemy postępowali tak, jak zwykle. To dziwne właśnie, że 

dlaczego ludzie podcinają gałąź, na której są, siedzą, żyją. Naprawdę we wielu, wielu sprawach, 

ale tej gałęzi nie pozwolimy ściąć. Nie pozwolimy. Mamy w sumie żebyście Państwo nie mówili, 

że to najpierw jest dwoje na Tartacznej załóżmy protestuje, to nie tylko dwoje, ale i następna lista 
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też jest. W sumie 160 osób, które się tutaj podpisały. Jeszcze Pan Rafał Pilarski ma resztę, na 

której ja się podpisałem i nie tylko i protestujemy nie przeciwko osobie. Chciałbym to zaznaczyć i 

pamiętajcie Państwo, to nie jest przeciwko osobie. Ja będę protestował jak gdziekolwiek na 

terenie gminy będzie ktoś chciał wycinać las, jakikolwiek, nawet jak będzie chciał wycinać 

drzewa, to uważam, że tego robić nie wolno, a jeżeli robimy jakąkolwiek wycinkę, to musimy 

zrobić w zamian tego, co zostało wycięte, powinno być coś posadzone. Nawet tutaj na tej drodze 

tak jak było od Dolnej Grupy do Dragacza, jak ta droga rowerowa powstawała. To nie wiem, czy 

powstał jakiś, taki program nasadzenia nowych, ale spróbujcie Państwo sobie policzyć tą 

powierzchnię liści do fotosyntezy, które wydzielały tlen dający nam życie, a teraz tego nie ma 

powinniśmy robić wszelkie działania w tym kierunku, bo stan powietrza, które nas otacza jest 

tragiczny. Proszę sobie zobaczyć na smartwonach może niektórzy mają takie programy, jak 

kanarek itp., które pokazują poziom zanieczyszczenia w naszej okolicy. W Grudziądzu jest punkt 

pomiarowy oficjalny. Następny jest w Bydgoszczy, w Toruniu, w borach tucholskich też jest i na 

jakim poziomie zanieczyszczenia te szczególnie pyłów, już nie mówię o tej chemii, o 

benzopirenie, ale mówimy przede wszystkim z tego niskiego spalania, o cząstkach dwaj pół 

mikrograma i 10 µg-ów. Te dwaj pół, to są na tyle groźne żebyśmy wszyscy sobie zdawali sprawę 

z tego, jak to jest groźne, to one wnikają przez płuca do naszego układu krwionośnego. Jak można 

się przed nią zabezpieczyć, jeżeli poziom dopuszczalny na zewnątrz jest na poziomie 40-50 µg, a 

my mamy tej chwili na zewnątrz jest 300 µg-ów. No to można sobie policzyć ile razy to jest 

przekroczone. Na południu jest jeszcze gorzej, bo w niektórych szkołach się włączały systemy 

alarmowe przeciwpożarowe, które też badają ilość zawieszonych cząstek w powietrzu. Naprawdę 

nie możemy dopuścić do tego, żebyśmy likwidowali miejsca, gdzie jest tworzony tlen dla nas, dla 

naszego życia. Ja na pewno nie będę siedział i wszyscy mieszkańcy nie będziemy siedzieli cicho i 

damy sobie to odebrać. Naprawdę nie. Veto przeciwko wycince lasów.  A znacie jeszcze takie 

Państwo dane, jakie, to zostały w zeszłym tygodniu publikowane przez Ministerstwo Zdrowia, 

dotyczące zachorowalności na raka. To nas dotyczy akurat, bo to jest blisko rejon grudziądzki 

promuje w tej dziedzinie w kujawsko-pomorskim. Pierwsze miejsce zachorowalność na raka. Z 

czego to się wywodzi? No z tego właśnie, że nie potrafimy utrzymać poziomu zanieczyszczeń na 

właściwym poziomie. To jak my mamy żyć? Fajne z myśleć o różnych drogach, inwestycjach, 

cudne, cudne, ale od paru dni jak patrzę na to, co się dzieje za oknem, to mnie strach oblatuje.  

Naprawdę strach mnie oblatuje. Jestem załamany tym, co się dzieje, bo co, mamy być jak ostatni 

Mohikanin, którzy bronią roślin, które wytwarzają tlen. Naprawdę musimy tego wszystkiego 

bronić, bo ja wam powiem teraz takie, no bo dane ktoś powie, no ktoś naciągana mikrogramy, 

inne no piękne. Niektórzy tego nie rozumieją, ale ja wam powiem takie bardziej przystępne dane. 

Jeżeli ktoś średnio rocznie przebywa 3 godziny na powietrzu codziennie, to w Grudziądzu tak 

jakby spadał 6 papierosów. 6 papierosów, to nie są moje dane, moje wymysły, to jest oparte na 

danych oficjalnych. Myślicie, że Bory Tucholskie są czyściutkie. Wbrew pozorom nie, tam jest 

średnio rocznie wychodzi tak jakby ktoś spalił też będąc 3 godziny na powietrzu, tak jak dziecko 

wypuścimy na dwór na 3 godziny, to tak jakby spaliło pół papierosa dziennie. Tyle wdycha 

różnego rodzaju zanieczyszczeń i chemii. Naprawdę nad tymi wszystkimi faktami musimy się 

naprawdę zastanowić, bo jakie my robimy działania zabezpieczające. Ja nie słyszałem, pytałem 

tutaj Pana Radnego, czy szkoły dostały jakieś wytyczne ostatnio, bo to nie jest ostatni problem, 

ale też słyszę od wielu miesięcy, czy dostali jakieś wytyczne. Akurat jak dzisiaj, to 

zanieczyszczenia są na poziomie 300-400 µg na metr sześcienny, to czy jakiejś szkoły dostały 

zalecenia, że dzieci nie powinny wychodzić i nie powinny mieć zajęć na powietrzu. Nie, chyba 

nie ma takich. No chyba, że mi powiedzcie, że no są takie zalecenia dzieci chodzą w maskach na 

dworzu itd. Nie ma takich zaleceń. To co my robimy dlatego, że byliśmy my byli bardziej 

zdrowi? To co robimy, co może przekonać, jakie rzeczy mogą przekonać materialne, czy 

niematerialne. Jak my odcinamy gałąź, na której siedzimy. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – ja bym nie chciał być niegrzeczny, ale 

prosiłbym tak żeby troszeczkę skracać, znamy problem, wiemy o co chodzi. 

Mieszkaniec Dolnej Grupy Pan Grzegorz Heyka – dobrze, żebym skrócił. Panie Przewodniczący 

ja chcę wszystkim uzmysłowić, jakie to jest ważny problem i to się nie wiążę z człowiekiem. 
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Jeżeli załóżmy Państwo się dopasuje się do tych oczekiwań mieszkańców, to ja będę bardzo 

wdzięczny, bo chciałem prosić o wyrozumiałość i litość dla nas wszystkich i żeby to 

zachowywanie załóżmy zieleni było także prezentem dla następnych pokoleń. Bo co my mamy im 

przekazać, jeżeli im nie przekażemy czystego powietrza, czystej wody, a już mamy wody mamy 

zatruwane, przez 3 przynajmniej ładne składowiska. To co my im przekażemy jeżeli nie 

przekażemy lasów, które będą i drzew, które będą regenerowały to powietrze, to co my im 

przekażemy. Tu macie naprawdę okazję żeby stworzyć, czy ochronić to dobro, które jeszcze 

mamy. Pomyśleć nad tym żeby to dobro się rozprzestrzeniało.  Bo ja bym chciał jeszcze 

zaapelować, ja wiem, że to jest trudny ten temat Panie Przewodniczący, ale to jeszcze musimy 

naprawdę wszyscy podjąć działania takie, żeby ochraniać nas wszystkich, bo jeżeli ja widzę pod 

domami niektórymi, leżą sterty śmieci, drzwi przywożą z innych i tną i palą stare drzwi, albo tu w 

jednej z firm widziałem leży piękna kostka dywaników sprostowanych, to co ja mam o tym 

myśleć. Mam zamknąć oczy, nie myśleć. Patrzeć na to, to ktoś musi za to się zabrać. Ja nie mogę, 

ja muszę robić swoje, ale jak mi ktoś zabiera powietrzne i nie daje mi perspektywy do tego, 

żebym ja mógł żyć w zdrowym środowisku, to może róbmy następne wnioski i rozbudowujemy 

jeszcze przychodnie, pomyślmy o gabinecie pulmonologicznym i pomyślmy o maskach dla 

dzieci, bo jak nieświadomie wypuszczacie Państwo wszyscy dzieci na dwór i one ładnie, pięknie 

oddychają, ćwiczą to im więcej ćwiczy tym będzie szybciej chory on na takim powietrzu na 

pewno. Więcej nie będę truł, bo ja myślę, że jesteśmy w stanie to zrozumieć jak to jest ważne i 

naprawdę ja was bardzo proszę zachowujcie lasy. Obojętnie, kto by chciał wycinać i obojętnie, w 

którym miejscu. W każdym miejscu gminy, to ja będę pierwszy przeciwko wycince drzew itd., a 

powinno się jeszcze stworzyć programy takie, gdzie by ta ilość zieleni wzrastała, by było tego 

więcej. Dziękuje uprzejmie za cierpliwość. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje Panu za wystąpienie. Ja proszę 

jeszcze Panią Wójt żeby zabrała głos tej sprawie. 

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – tzn. chciałabym przede wszystkim powiedzieć, że 

propozycja ze strony inwestora uchwalenia takiego planu rzeczywiście padła jesteśmy na etapie 

rozmowy na jakich w ogóle zasadach. O czym Grzegorz wie, bo był na wspólnym posiedzeniu 

wszystkich komisji. Wspólne posiedzenie skończyło się tym, że właściwie cała inwestycja stoi 

pod bardzo dużym znakiem zapytania, ponieważ inwestor zaplanował wjazd od strony drogi 

wojewódzkiej 272 i w bardzo bliskiej odległości od wjazdu na ulicę Wrzosową, więc przede 

wszystkim, to my musimy się dowiedzieć, czy taki wjazd byłby w ogóle realny, czy cały ten plan 

i cały ten pomysł w ogóle jest realny i dopiero wtedy możemy dalej rozmawiać, a jeżeli będziemy 

rozmawiać to zapytamy i mieszkańców Tartacznej i Wrzosowej, i nie na zasadzie proszę Państwa 

dramatyzowania i straszenia, a proszę mnie źle nie zrozumieć, bo nie jestem ani za, ani przeciw. 

Tak jak powiedziałam na komisji na pewno sprawa nie jest prosta i cieszę się, że nie będę musiała 

w tej kwestii podnosić ręki za, czy przeciw, ale uważam, że mieszkańcy mają prawo do tego żeby 

poznać argumenty za, argumenty przeciw. W tej chwili nikt Państwu nie powiedział czym, czy 

jakie mogą być konsekwencje tego, jeżeli my np. tego planu nie przyjmiemy, a mogą mieć one 

dla was bardzo wyraźne konsekwencje. Takie, których podejrzewam byście sobie nie życzyli. 

Demonizowanie, że wycięcie tego lasu jest przyczyną smogu nad Polską jest naprawdę nie na 

miejscu. Tworzenie strony z obrazkiem, który pokazuje zgliszcza i pogorzeliska, jest moim 

zdaniem nie fair, bo nie pokazuje obiektywnie całego tematu. Jak do tego tematu usiądziemy, to 

bardzo bym chciała żebyśmy nawet na zasadzie argumentów za i przeciw, wszystkie wypisali, 

poznali opinię mieszkańców i wtedy znając tę opinię radni mogą podjąć jakieś decyzje i to nie jest 

tak, że my mamy nie wiem jak ogromny wpływ na to, czy ten smog nad Polską jest, czy nie. Do 

tego potrzebne są systemowe rozwiązania, odgórne. Przede wszystkim musimy zacząć wszyscy 

od siebie, od tego czym palimy w piecach, bo to jest największy problem i tego my na poziomie 

gminy nie rozwiążemy. Polska jak wspomniał przed chwilą Pan mecenas jest jedynym krajem w 

Europie, którego liczba lasów ciągle rośnie od II wojny światowej. My tych lasów sadzimy coraz 

więcej, a mimo wszystko nas to nie ratuje, bo ciągle niewłaściwym opałem palimy w piecach. To 

jest największy problem proszę Państwa. My w tej kwestii staramy się zrobić dużo, bo my 

piszemy kurendy, umieszczamy na stronach czy internetowych, czy fecebookowych. Informację o 
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tym żebyście Państwo i siebie i sąsiadów pilnowali, piszemy o tym w biuletynie i jak tylko mamy 

zgłoszenia, że leci jakiś dym od kogoś z domu, informujemy policję, policja jedzie i sprawdza. To 

nie jest tak, że ten temat jest nam obojętny. Co do lasów. Grzegorz twój dom stoi na działce, na 

której rósł las. Dom, w którym mieszkałam obok ciebie też stoi na działce, na której rósł las, bo 

moja mama, jako dziecko ze swoim tatą na tym terenie grzyby zbierała, a tam gdzie teraz stoi las, 

który jest zwykłą samosieją, bo nie jest to równy las, na tym terenie, ale chwileczkę, ja tylko 

chciałabym coś powiedzieć, mówię o czasach 2 wojny światowej, to było kiedyś oczywiście, ale 

na tym terenie, gdzie teraz ten las rośnie, nie tak dawno Pan Król uprawiał pole. Tak, więc też 

proszę Państwa weźmy wszystkie argumenty pod uwagę. Nie mówmy z góry tak i nie mówmy z 

góry nie. Rozważmy rozsądnie. Nikt nie zamierza podjąć nierozsądnej decyzji. Zapewniam 

Państwa, że radni nad tym tematem długo rozmawiali i jeszcze długo będą rozmawiać, o ile w 

ogóle będzie to temat, który będzie mógł stanąć na obradach komisji, czy rady, bo na razie to 

naprawdę nic nie wiadomo. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Pilarski proszę. 

Radny Pan Rafał Pilarski – proszę Państwa jak chciałem trochę uspokoić sytuację i Grzegorz ty 

dobrze o tym wiesz, że o tym mówiłem dwa razy. Decyzja nie będzie podjęta wbrew woli 

większości mieszkańców. To masz moją gwarancje i nie będzie czegoś takiego, że jak 

powiedziałeś, że chcemy wyciąć las. Jeżeli mieszkańcy w większości na to nie wyrażą zgody, ja 

zagłosuję na nie i przypuszczam, że podobnie postąpią inni radni. Więc nie ma takiej obawy, że 

Rada Gminy zrobi coś wbrew woli mieszkańców. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Słupski. 

Radny Pan Czesław Słupski – Panie Grzegorzu, czy Pan wie ile w okolicy 10 km od Pana w 

ubiegłym roku wycięli lasu, leśnicy? Pytam, czy Pan wie, ale moment chwilę, czy Pan wie, bo 

wypowiadał, ale moment, moment. Mogę? 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę nie przeszkadzać jeden drugiemu. 

Pan Słupski mówi. 

Radny Pan Czesław Słupski – jest jedna rzecz, którą należy wziąć pod uwagę, że tu gdzie mamy 

w Grudziądzu możemy znaleźć w internecie codziennie, ale tu gdzie mamy swój dom nie wiemy 

ile hektarów lasu wycięto w ostatnich miesiącach, ale żeby było wszystko w porządku, jeśli ci 

ludzie mają 9 ha ziemi i planują, bo mają pieniądze, zarobić, ale moment chwilę, niech skończę, 

planują, bo chcą zarobić i nie chcą wyciąć wszystkiego lasu, nie chcą wyciąć wszystkiego lasu, 

czyli chcą część tych płuc zachować. To nie rozumiem, jakie argumenty u człowieka, który 

przerabia drzewo wpływa po prostu, przychodzi i mówi, że coś takiego zrobić nie wolno. No 

zastanówmy się nad tym i ja powiem szczerze, że w ten sposób nie można myśleć. Przecież obok 

z was mieszkają ci ludzie i co im powiecie wprost nie, bo zabieracie nam tlen. Nieprawda, to jest 

nieprawda, to jest nieprawda. Od razu mówię, że jest to nieprawda. Nie można by było Polski ani 

rozbudowywać, ani przebudowywać, nic by nie można było robić i dlatego też, niech Pani 

pozwoli mi skończyć. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę jeden drugiemu nie przeszkadzać, 

bo nie będę po prostu głosu udzielał. Ja proszę o porządek. 

Radny Pan Czesław Słupski – ja po prostu uważam, że żadnemu człowiekowi, który ma swój 

kawałek ziemi nie wolno wchodzić na ten kawałek, bo ten jego kawałek. Chyba, że ustawa mówi 

tak, czy inaczej. Nie ma ustawy, nie ma problemu i zastanówcie się nad tym, co mówicie, kiedy 

mówicie i w jaki sposób docieracie do ludzi. Dziękuje. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę Pan Radny, chwileczkę Pan Radny 

Chabucki jeszcze, później Pan z powrotem. 

Radny Pan Marcin Chabucki – ja tak trochę Pan Grzegorzu, też tą Pana wypowiedź tak bardziej 

personalnie, niż jednak pomimo, że Pan mówi, że nie, jest to tak mówi Pan, że nie tak, że to jest, 

że to nie dotyczy potencjalnego inwestora na początku Pan powiedział, że to chodzi, w moim 

odczuciu ta wypowiedzieć jednak jest taka trochę wobec przeciwko niemu, potencjalnemu 

inwestorowi. Dlatego, że na terenie naszej gminy niedaleko wycina się kawał lasu pod S5. Nie 

słyszałem żeby kiedykolwiek Pan protestował przeciwko temu. Nie mieszam, to po pierwsze, a po 

drugie trochę to wszystko chyba przedwczesne. Pozwólmy Pani Wójt, pozwólmy pracownikom 
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Urzędu Gminy pracować nad tym. Pamiętajmy, że jest to teren prywatny. Dzisiaj też 

uchwaliliśmy, podjęliśmy uchwałę, którą podejmujemy, rozpoczynamy plan zagospodarowania 

przestrzennego też dla prywatnej działki. Nie możemy jednych mieszkańców faworyzować, 

drugim mieszkańcom stawiać się okoniem. Myślę, że powstanie tego osiedla jest w ogóle też 

szansą dla rozwoju zarówno Dolnej Grupy, jak i dla całej gminy. Wiąże się to z tym po prostu, że 

będzie więcej mieszkańców, większe wpływy do budżetu, co pozwoli się całej gminie 

równomiernie rozwijać.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Pani chciała obok Pana Heyki 

siedziała Pani. Pani już nie. Dobra, Pan Heyka. 

Mieszkaniec Dolnej Grupy Pan Grzegorz Heyka – czy to co Pan robi, jeden i drugi radny to są 

wycieczki personalne. Czy ja robiłem jakieś wycieczki personalne. Naprawdę pomyślcie, czy ja 

chciałem kogoś obrazić ludzie. Jestem jak najdalszy od tego. Jak mi ktoś o lesie mówi, to ja znam 

gospodarkę leśną. Ja z lasami współpracuje ze 25 lat tylko. Las, jeżeli zostanie wycięty, to są 

nowe nasadzenia. A jeżeli ktoś z 9 ha, wycina 4 i pół, to gdzie tam będą do nasadzenia. Niech to 

ktoś mi przedstawi, ja naprawdę, rachunek ekonomiczny mnie nie obchodzi. Nie tylko ja jestem 

przeciwko wycince lasu, nie tylko ja. Ja nie jestem tym wariatem. A Pan robi wycieczki do mnie. 

To wszystkich, ile 60 osób Pan obraża. 60 osób tak.  

Radny Pan Czesław Słupski – ja przepraszam nie obrażam nikogo. Wyrażam swoje zdanie.  Ja 

wyrażam swoje zdanie, jako radny i będę to zdanie utrzymywał od początku do końca. Ponieważ 

część ludzi, którzy kupili sobie mieszkania, wybudowali sobie mieszkania myśleli, że będą w tym 

grajdołku, przepraszam za wyrażenie, mieszkać. Niestety Państwo musi się rozbudowywać. Jeśli 

mamy taką szansę, że tyle budynków, wiele ludzi może mieszkać w naszej gminie i ci ludzie 

jeszcze przyjdą, albo z pracą, albo gdzieś będą pracować i po prostu przyniosą nam wszystkim 

jakiś zysk, to niech mi Pan wierzy Panie Heyka ja tylko będę głosował za. Niech mi Pan wierzy. 

Oczywiście, jeśli do takiego głosowania dojdzie, ponieważ, to co dzisiaj Pan zrobił, to co dzisiaj 

mieszkańcy żeście zrobili, myślę, że gmina weźmie pod uwagę i weźmie sprawdzi, jakie są po 

prostu w Państwa rejonie jakie jest to powietrze, w jakimś czasie, w jakich godzinach itd. i wtedy 

dopiero nie będziemy posługiwać się rzeczami, tylko dokumentami i wydaję mi się, cokolwiek by 

Pan powiedział, że wtedy patrząc na dokumenty trochę może nam się rozjaśni. Przecież mieszkam 

w miejscowości, w której rósł tylko las. Tylko las i gdyby ci mieszkańcy, którzy tam przybyli z 

całej Polski nie pozwolili wyciąć jednego drzewa, to gdzie byśmy mieszkali. Nigdzie. Dziękuję.   

Mieszkaniec Dolnej Grupy Pan Grzegorz Heyka – jeszcze jeden przykład przepraszam. Dobrze, 

krótko dobrze, dobrze, ale wycieczki są do mnie. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – wydaje mi się, że powoli byśmy musieli 

temat kończyć, bo będą w I kwartale posiedzenia komisji i tam będziemy. 

Mieszkaniec Dolnej Grupy Pan Grzegorz Heyka – dobrze proszę bardzo, ja mam argumenty na to. 

Mnóstwo ludzi, będą się pchali oknami, drzwiami żeby kupować te działki. Jak ulica wyżej. 21 

działek sprzedanych przez gminę w 1995 roku. Chce Pan fakty. To ile powstało zabudowań, ile? 7 

na 21 przez 20 lat, a teraz 80 działek w jakim czasie to będzie zasiedlone, a ja będę cierpiał tak, co 

4,5 hektara lasu będzie wycięte. Niech mi ktoś przedstawi rachunek ekonomiczny, rachunek 

ekonomiczny, ale to mnie naprawdę nie interesuje. Las przede wszystkim. Dziękuję. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje. Pani Wójt jeszcze zabierze głos. 

Ja bym prosił żeby już do tej sprawy, jeszcze Pan Piątkowski, ale krótko, bo naprawdę to nie jest 

przedmiotem obrad dzisiejszej sesji. 

Sołtys Dolnej Grupy Pan Mirosław Piątkowski – jeżeli się mogę wepchnąć przed Panią Wójt to 

też w tej sprawie, ponieważ w internecie ukazał się protest na ten temat. Na temat wycięcia tych 

drzew, gdzie z treści wynika, a w zasadzie nie wynika, ale podpisano tutaj, wpisaną między 

innymi świetlica Dolna Grupa, tak zredagowany, że czytelnik może uważać, że świetlica Dolna 

Grupa popiera ten protest. To jest nieprawda. Ja zostałem zobligowany przez członków Rady 

Sołeckiej do wyjaśnienia tej sprawy. Trudno ustalić właściciela tego protestu, bo tutaj się nigdzie 

nie podpisał. Jest to protest na temat wycinki drzew w Dolej Grupie. Jest tutaj użyte 

sformułowanie świetlica Dolna Grupa. Jest też użyte sformułowanie, nie wiem czy Pani Sołtys 

wie, Sołectwo Grupa Osiedlu Cywilne. Nie wiem, czy wyrażała zgodę na użycie takiego, w 
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każdym razie,  ja stanowczo protestuję przed użyciem takiego sformułowania w takich procesach 

oficjalnych. To chciałbym tutaj zgłosić. Dziękuję bardzo. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –proszę Panią Wójt jeszcze.  

Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – to jest proszę Państwa to, o czym mówię. Pokazać coś z 

jednej strony, nie pozwolić drugiej stronie przedstawić swoich argumentów, zafałszować 

prawdziwy obraz, tak się nie robi. Wszystkie argumenty drogi Panie, które tutaj przedstawiacie ja 

się pod nimi podpisuję, ale tak naprawdę nawet nie usłyszałyście Panie, ani nikt inny, czy np. 

inwestor w zamian za to nie obiecuję zrobić czegoś, co poprawiłoby warunki życia w naszej 

gminie. Z góry założyliśmy przynajmniej ci, którzy tu przyszli, że to prawda, że to będzie złe, że 

to jest niedobry pomysł, a druga strona, kiedy ma się wypowiedzieć. Przychodzicie Państwo z 

niesamowitymi emocjami, negatywnie nastawieni traktujecie nas jak tych, którzy są obrońcami w 

złej sprawie nie wiem adwokatami diabła. Nie jesteśmy nimi. Nie zamierzamy być, ale 

zamierzamy uczciwie przedstawić za i przeciw. Ja powiem szczerze, tak jak powiedział Pan 

Sołtys obejrzałam sobie tą stronę i powiedziałam, ktoś próbuje manipulować tłumem bardzo 

brzydko, takie jest moje zdanie. Jeżeli będziemy przeciw, albo będziemy za, ja się też podpiszę 

pod wolą większości, ale niech ludzie wiedzą, jakie mogą być konsekwencje jeśli będą za, a jakie 

mają być konsekwencje jeśli będą przeciw. Rozmawiajmy, bo krzyczeć, tłumaczyć sobie, że nie 

wiem produkujesz okna i drzwi z drzewa Grzesiu, a jesteś przeciwny wycince lasu. No, to też nie 

są fajne argumenty, jasne, ale to są dokładnie na tym samym poziomie argumenty natury 

emocjonalnej. Nie rozmawiajmy w ten sposób. Rozmawiajmy merytorycznie, jesteśmy 

dojrzałymi i dorosłymi ludźmi i naprawdę chcemy rozmawiać. To jest w ogóle pomysł, który 

wyprzedza rzeczywistość, bo nawet nie wiadomo, czy będziemy mogli nad tym projektem się 

pochylić. To wszystko zależy od Zarządu Dróg Wojewódzkich, a my już robimy wokół sprawy 

zamieszanie, ale Grzegorz, Rafał chodził i pytał mieszkańców, ale nie przedstawił im bardzo 

ważnych informacji, które mogłyby wpłynąć na zmianę decyzji. Dlaczego, bo nie ma sensu robić 

czegoś przed faktami. My nie pominiemy mieszkańców. Jak Państwo widzicie piszemy biuletyny, 

piszemy o wszystkim, co się w gminie dzieje. Niczego nie ukrywany. Wszystko jest jawne, na 

komisję zapraszamy, ale no bądźmy wobec siebie wzajemnie uczciwi. Nie, właśnie, że to jest 

uczciwe jeżeli pozwolimy jednej i drugiej stronie się wypowiedzieć. I tak a propos, jeżeli chcemy 

rozmawiać na takim poziomie, że sobie wzajemnie ufamy, no to też proszę Państwa no pytanie 

takie może drażniące odrobinę. Jak mamy takie złe środowisko, to czemu się nie chcemy zgodzić 

na paulownie? Nie ma drugiej takiej rośliny, która by tyle tlenu produkowała. Z góry zakładamy, 

że co zrobi inwestor? Będzie stosował nawozy, będzie nieuczciwy i będzie łamał prawo. 

Zachowajmy we wszystkim rozsądek. Jak Państwo widzicie nasza opinia była negatywna, 

Starosta się przechylił. Paulowni na dzisiaj możemy powiedzieć, że nie będzie. Staramy się jak 

możemy, ale nie obrzucają my się wzajemnie błotem i naprawdę nie ma sensu grać na emocjach. 

Rozmawiajmy na argumenty. 

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – no jeszcze Pan Pilarski proszę. 

Radny Pan Rafał Pilarski – ja chciałem zapytać jeszcze, jak Grzegorz informowałeś osoby, które 

pytałeś w tej ankiecie, że jest takie zagrożenie, że inwestor zamknie ten las dla mieszkańców, ale 

ja rozumiem, ale czy informowałeś. Dobrze to ty. Mówiłeś wszystkim? Bo to jest bardzo ważna 

informacja, bo ja mówiłem, że o to tą informację, o to informację uzupełnić. ja się przejdę jeszcze 

raz po mieszkańcach i mieszkańcy muszą być świadomi, że jeżeli gmina nie wyrazi zgody na tą 

inwestycję, w tej czy innej formie, inwestor może zagrodzić dojście do lasu. Musicie być Państwo 

świadomi tego. Dobrze, ok rozumiem. Ty Grzegorz jesteś za, Pani Basia jest za. Jeżeli wszyscy 

będą za lasem, to ten las będzie, oczywiście, ale nie wszyscy mają tego świadomość. Poza tym 

jest jeszcze inne zagrożenie, bo w studium uwarunkowań ten teren jest przeznaczony w ogóle pod 

inwestycje. To jest studium uwarunkowań z 2008 roku. Teraz inwestor, no Grzegorz dzisiaj 

zależy od nas. Za jakiś czas, nas nie będzie. Może to być ten inwestor, może być inny inwestor i 

może mieć inne pomysły. Niekoniecznie budownictwo jednorodzinne. Może tam zbudować hutę,  

fabrykę, no może. Czy przypadkiem budownictwo jednorodzinne nie jest najbezpieczniejszym 

tego rozwiązaniem. No może nie, może nie, a może tak, nie. No ja nie. No, ale to każdy za to 
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